
�лемдегі е	 
ымбат дә рі-
лерді	 ба�асы – 1 миллиард 
те	ге. �аза
станда тіркел-
меген, тіпті ел аума�ына кір-
гізу м�мкін емес Zolgensma 
препаратын А�Ш-тан табу�а 
болады. �аза
станда 1 жас 
7 айлы
 Айсезімге б!лшы
 
атрофиясы дерті жармасып, 
�!мырын сол дәріге ба�ы-
ныш ты етті. Сауы�ып кетуі 
�шін атал�ан препарат о�ан 
2 жас
а дейін салынуы ке-
рек. �аржы жинауды б�л-
діршінні	 ата-анасы былтыр 
наурыз айында баста�ан. 11 
айдан кейін еліміздегі белгілі 
әнші-актерлер, а
ындар, 
бло герлер, кәсіпкерлер бас-
тап, халы
 
олдап, жанса
тау 
б'лімінде жат
ан Айсезімні	 
еміне 
ажетті 
аржыны топ-
тастырды. �ат дәріні	 
ым-
бат болуыны	 себебі неде? 
�!ны к'кке !ш
ан та�ы 
ан-
дай дәрілер бар? Бас тысы, 
нау
асты ажал дан ара шалай 
ала ма?

www.aikyn.kz www.facebook.com/aikyn.kz @aikyngazetie-mail: aikyngazeti@gmail.com

AI  YNQ СӘРСЕНБІ
№19 (4071) 
9.02.2022

ҮКІМЕТТІҢ БАСТЫ МІНДЕТІ – 
ХАЛЫҚТЫҢ ӘЛ-АУҚАТЫН АРТТЫРУ

Президент Ресейге барады
10-11 ақпанда Қазақстан Президенті Қасым-Жомарт Тоқаев Владимир Путиннің шақыруымен Ресей 
Федерациясына қысқамерзімді жұмыс сапарымен барады. Бұл туралы Президенттің баспас%з хатшы-
сы Берік Уәли Facebook парақшасында жазды.

10 ақпанда Мәскеуде Қасым-Жомарт Тоқаев Владимир Путинмен келісс�з жүргізеді. Кездесу бары-
сында мемлекеттер басшылары Қазақстан мен Ресей арасындағы к�пжақты стратегиялық серіктестіктің 
даму перспективаларын қарастырады. 

11 ақпан күні Мемлекет басшысы Қазан қаласында Татарстан Президенті Рустам Миннихановпен 
кездеседі және республикадағы бірқатар ірі �неркәсіптік кәсіпорындарды аралап к�реді.

Президент �асым-Жомарт То
аевты	 
т'ра �алы�ымен бейнебайланыс режимінде 
0кіметті	 ке	ейтілген отыры сы 'тті. Жиын�а 
Премьер-Ми нистр �лихан Смайылов, 
Мемлекеттік хатшы Ерлан �арин, Президент 
�кімшілігі ні	 басшысы М!рат Н!ртілеу, 0кімет 
м�шелері, облыстар мен Н!р-С!лтан, Алматы, 
Шым кент 
алаларыны	 әкім дері, орталы
 
мемлекеттік органдарды	 және !лтты
 ком-
панияларды	 жетекшілері 
атысты. 

Мемлекет басшысы жиында с�йлеген с�зінде 
еліміздің был тырғы әлеуметтік-экономикалық дамуы 
қорытындыланып, биылғы жоспардың талқылана-
тынын атап �тті.

– +ткен жылы ел экономикасы 4 пайызға �сті. 
+ңдеу �неркәсібі 5,5, құрылыс индустриясы 7,6 
пайызға артты. Қызмет к�рсету саласында оң үрдіс 
бар. Сауда-сат тық 9,2, к�лік саласы 3,6 пайызға артты. 
Дегенмен инфляция межелі деңгейден асып кетті. 
Бұл к�рсет кіш 8,4 пайыз болды. +кінішке қарай, 
«Қаңтар оқиғалары» қа лып ты �мірімізді түбегейлі 
�згерт ті. Заңсыз әрекеттердің салдары нан к�птеген 
азаматтарымыз зар дап шекті. Шағын және орта 

бизнес �кілдері шығынға ұшы рады. Қазіргі мәліметтер 
бойынша бизнеске 100 миллиардтан астам теңге 
к�лемінде залал келді, – деді Президент.

Қасым-Жомарт Тоқаев еліміз дің пандемияға, 
іскерлік белсен діліктің т�мендеуіне және ұлттық 
қауіпсіздікке т�нген сын-қатер лерге байланысты 
күрделі кезеңді бастан �ткеріп отырғанына назар 
аударды.

– Біз осындай қиын жағдайда ел бірлігінің ар-
қасында мемлеке тіміздің қауіпсіздігін, тіпті тұтас ты-
ғын сақтап қалдық. Қазір Үкі мет тің басты міндеті – 
халықтың әл-ауқатын арттыру, азаматтардың табы-
сындағы алшақтықты азайту және еңбек етуге қо-
лайлы жұмыс орындарын ашу. Бәріміз елдің игі лігі 
үшін қызмет етуге тиіспіз, – деді Мемлекет басшысы. 

Президенттің пікірінше, ха лық  тың табысын 
арттыру және тең сіздікті азайту басым міндеттің бірі.

– Қазір 1 миллионға жуық адам  ның табысы ең 
т�менгі күн к�ріс деңгейіне де жетпейді. Бұл – соңғы 
10 жылдағы ең нашар к�рсеткіш. Қазіргі уақытта 
менің тапсырмам бойынша Халықтың табысын 
арттыруға арналған бағ дарлама әзірленіп жатыр, – 
деді Қасым-Жомарт Тоқаев.

(Жалғасы 2-бетте)

Оффшордағы ақша орала ма? 

Қауіпті қоқыс – 
табысты бизнеске айналмасын!  

�аза
станнан оффшор айма
тар�а 160 млрд доллар шы�арыл�ан деген дерек 
жарияланды. :аламат а
ша. Б!�ан дейін де за	ды, за	сыз жолмен нары
тан біраз 
аражат 

ыр асып жат
анын Бас прокуратура да мәлімдеген еді. Енді оларды 
айтару м�мкін бе? 
Ол �шін не істеу 
ажет? Та�ы да Статиды	 ісі секілді сансыз әрі 
!ны 
ымбат сот бастала 
ма? 

Пандемия 
!ша�ында�ы со	�ы 2 жыл адамзат
а денсаулы
ты	 зор байлы
 екенін іс ж�зінде 
дәлелдеді. Сын са�атында біздегі дертті	 алдын алу, емдеу, сауы
тыру ісіні	 «ж�йкесі» сыр 
берді. Сонда да болса к'пшілік бетперде та�ып, вакцина салдырып, 
ауіпті вирус
а 
арсы 

арекет 
ылып жатты. Есесіне пайдаланыл�ан бетперделер мен вакцинадан боса�ан 
!тылар 
медициналы
 
алды
тарды талап
а сай залалсыздандыру мәселесін к�н тәртібіне шы�арды. 

Ресми дерекке сүйенсек, соң-
ғы бес жылда республиканың 
құқық қорғау органдары шетелге 
заңсыз қаржы шығару фактілері 
бойынша 200-ден астам іс қоз-
ғаған. Алайда тексеріс нәтижесі 
қалай болғаны, ақша жымқырған-
дарға қандай шара қолданылғаны 
ж�нінде нақты мәлімет жоқ. 
Сон дай-ақ кейбір олигархтардың 
«қасіретті қаңтар» кезінде Қа-
зақстаннан жеке ұшақтармен 
�здері ғана кетіп қалмай, шетел-
дегі есепшоттарға қыруар қаржы 
аударғаны туралы деректер ай-
тылып жүр. Осы жайттарға бай-
ланысты Мәжіліс депутаты 
Мақсат Раманқұлов Үкіметке 
сауал жолдады. 

ШЕКАРА АСҚАН ҚАРЖЫҒА 
ТОҚТАМ БАР МА?

 «Қаржы мониторингі агент-
тігі құрылғаннан бері Қазақстан 
экономикасына оффшорлық 
аймақтардан нақты қанша қа-
ражат қайтарылды? Қаңтардағы 
қайғылы оқиғалар кезінде қандай 

елдерге ірі к�лемде қаражат ау-
дарылды, оны кімдер шығарды, 
ол кімдердің шотына түсті? Осы 
күрделі күндері к�леңкелі капи-
талдар шығарылды деген күдігіміз 
бар. Ол адамдар �здерінің тағ-
дырын Қазақстанмен байла ныс-
тырмаса, қалаған жерлерінде 
қа ла берсін. Бірақ шығарылған 
қара жат халықтан ұрланған бол-

са, елімізге қайтарылып, эко но-
ми каға жұмыс істесін»,– деді 
де пу тат. Ол сондай-ақ мұндай 
фак  тілер бойынша құзырлы ор-
гандар қаржының шығу заңды-
лығын анықтауға және олардың 
тиісті салықтарды т�леген-т�ле-
мегенін тексеруге міндетті екенін 
еске салды.

 (Жалғасы 4-бетте)
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Жалған ақпарат 
жарға жығады

Шекарадағы Марқакөл 
жеке аудан бола ма? Қат дәрілердің құны да қымбат

Орталы
 коммуникациялар 
ыз-
метінде 'ткен брифингте Бас про-
куратура мен Ішкі істер ми нистр лі-
гіні	 'кілдері «�а	тар о
и �а ла-
рыны	» себептерін аны
тау, жалпы 
тергеу барысы туралы айтып берді. 

ҚР Бас прокуратурасының арнайы 
проку рорлар қызметінің бастығы Ризабек 
Ожаровтың айтуынша, мұндай жұмыстар 
еліміздің сегіз �ңірінде: Алматы мен 
Шымкент қаласы, Алматы, Жамбыл, 
Қызылорда, Шығыс Қазақстан, Ақт�бе 
және Атырау облыстарында жүріп жатыр. 
Дәл сол жерлерде адам �лімі, бүлікшілік, 
�рт салу, мемлекеттік және жеке нысан-
дарды қирату к�п болған.

Шек ара шебіндегі, елді	 шеті, желді	 'тіндегі б!рын 'з алдына аудан бол�ан '	ірді	 
т!р�ындары «ау данымыз 
айта ашылып, айымыз о	ынан туар ма екен?» деген �кілі �мітті	 
жетегінде ж�р. �сіресе, мар
ак'лдіктерді	 е	 басты арманы да – осы. 

Пандемия «қоқысына» қар-
сы күресті бүгінде әлем елдері 
коро навирус инфекциясының 
тара луына тойтарыс берумен 
тең дә режеде қарастырады. 
Сондықтан �згелер бейберекет 
шашылған бетперделер мен 
бірге вакцинадан босаған құ-
тыларды талапқа сай жою ісін 
мық тап қолға алды. Олай бо-
латын ж�ні де бар. Дүниежүзілік 
денсаулық ұйымы 2020 жылдың 
наурызы мен 2021 жылдың 
қара шасы аралығында әлемде 
87 мың тонна жеке қорғаныш 
құралы пайдаланылды деген 
дерек та ратты.

Д9РІГЕ БАЙЛАНҒАН ҒҰМЫР
Арқа бұлшық ет атрофиясы – генетика лық ауру, оның кесірінен 

адамның барлық бұлшық еті семіп, салдарынан �ліп кетуі мүмкін. 
Денсаулық сақтау министрлігі елде бұл диагнозбен қанша адам 
ауыратынын нақты айтпайды. Қазір оны бюджет қаражаты есебінен емдеу 
хаттамасына енгізді. Бір ампуланың құны – 50 миллион теңге. Осындай 
алты ампулаға бір жылға �тінім берілді. Бірақ нусинерсен (спинраза) 
препаратын �мір бойы қабылдау керек.

ПРЕЗИДЕНТ 
П9РМЕН БЕРДІ, 

ҮКІМЕТ НЕГЕ ҮНСІЗ?
Иә, бұған себеп те жоқ 

емес. Былтыр қараша айында 
�ткен Ұлттық қоғамдық сенім 
кеңесінің VI отырысында Пре-
зидент шек ара лық аудандарды 
дамыту бағ дарламасын дайын-
дау туралы тап сырма беріп: 
«Шекара маңын бос қалдыруға 
болмайды. Бұл – ұлт тық қауіп-
сіздікке тікелей қа тысы бар 
мә селе. Оны жүйелі түр де 
шешу қажет. Қомақты қара жат 
керек болады. Үкіметке мұны 
жан-жақты қарастырып, шека-
ра лас аймақтарды дамыту ж�-
нінде ұсыныс енгізуді тапсыра-
мын» де ген болатын.
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Алаяққа 
арандап қалмаңыз!

Сенат Төрағасы Германия 
елшісімен кездесті

(Басы 1-бетте)

Мемлекет басшысы инфляцияны 
ауыз дықтау мәселесін екінші міндет 
ретінде атады.

– Сауда-саттықтағы тиімсіз делдал-
дыққа тоқтау салатын кез келді. Мыса-
лы, 3 миллион адам тұратын Алматы 
қаласы мен оның т�ңірегіндегі елдіме-
кен тұрғын дары тұтыну тауарларын 
к�біне «Алтын орда» базарынан алады. 
Алматы облысы мен Алматы қаласының 
әкімдеріне Үкіметпен бірлесіп, базарды 
тексеруді және тәртіп орнатуды тапсы-
рамын. Бұл жер пайдакүнемдер үшін 
нағыз майшелпекке айналған. Бұған 
Алматыдағы «Қаңтар оқиғасы» кезінде 
анық к�з жеткіздік. Бұл – басқа �ңірлерге 
де қатысты мәселе. Қажет болса, бұл 
жұмыс қа құқық қорғау органдары атса-
лыссын. Екі ай уақыт беремін, – деді 
Президент.

Президенттің пікірінше, халықтың 
табысын арттыру және теңсіздікті азай-
ту – басым міндеттің бірі.

– Қазір 1 миллионға жуық адамның 
табысы ең т�менгі күнк�ріс деңгейіне де 
жетпейді. Бұл – соңғы 10 жылдағы ең 
нашар к�рсеткіш. Қазіргі уақытта менің 
тапсырмам бойынша Халықтың табы-
сын арттыруға арналған бағдарлама 
әзірленіп жатыр, – деді Қасым-Жомарт 
Тоқаев.

Мемлекет басшысы инфляцияны 
ауыздықтау мәселесін екінші міндет 
ретінде атады.

– Сауда-саттықтағы тиімсіз делдал-
дық қа тоқтау салатын кез келді. Мыса-
лы, 3 миллион адам тұратын Алматы 
қаласы мен оның т�ңірегіндегі елдіме-
кен тұрғындары тұтыну тауарларын 
к�біне «Алтын орда» базарынан алады. 
Алматы облысы мен Алматы қаласының 
әкімдеріне Үкіметпен бірлесіп, базарды 
тексеруді және тәртіп орнатуды тапсы-
рамын. Бұл жер пайда күнемдер үшін 
нағыз майшелпекке айнал ған. Бұған 
Алматыдағы «Қаңтар оқиғасы» кезінде 
анық к�з жеткіздік. Бұл – басқа �ңірлерге 
де қатысты мәселе. Қажет болса, бұл 
жұмысқа құқық қорғау органдары атса-
лыссын. Екі ай уақыт беремін, – деді 
Президент.

Президент барлық деңгейдегі әкім-
дердің бюджет дербестігін одан ары 
арт тыруы қажет екеніне арнайы тоқтал-
ды. Оның айтуынша, аймақтардың 82 
пайы зының дотацияда болуы дұрыс 
емес.

– Мен бұған дейін бюджетаралық 
қа тынастың жаңа жүйесін қалыптастыру 
туралы тапсырма берген болатынмын. 
Осы тапсырманы тағы да естеріңізге са-
ламын, – деді Мемлекет басшысы.

Президент утилизациялық алым мә-
се ле сіне де тоқталды.

– Утилизациялық алым бойынша 
барлық қаражат мемлекет пайдасына 
түседі деп шештік. Ендігі мәселе – м�л-
шерлеме деңгейін анықтау. Жұмыс тобы 
осы мәселені қызу талқылап жатыр. 
Бірден айтайын, утилизациялық алым 
қайта қаралады. Бірақ шектен шықпаған 
ж�н. Авто�неркәсіпті дамытуға жұм-
салған ақшаны желге шашудың, ескі 
авто к�ліктерді сырттан әкеліп, қалдық-
тан нарық ашудың қажеті жоқ. Утили-
зация лық немесе тіркеу алымы түпкі 
мақсат емес. Бастысы – тұтынушылар 
үшін авток�ліктер мен ауыл шаруашы-
лығы техникасының қолжетімділігін 
қамтамасыз ету. ;ндіру шілер мен ди-
стрибьютерлер тарапынан әрекет бола-
ды деп сенемін, – деді Қасым-Жомарт 
Тоқаев.

Президент жалдамалы тұрғын үйді 
субсидиялау ж�ніндегі бастамасын 
тездетіп жүзеге асыру қажеттігіне де баса 
мән берді. Бұл бастама �ткен жылы іске 
қо сылуы керек еді.

– «Отбасы банк» пен Цифрлық даму, 
инновациялар және аэроғарыш �неркә-
сібі министрлігі субсидия алатындар мен 
жылжымайтын мүлікті жалға берушілер 
тіркелетін арнайы цифрлық платформа-
ны әзірлеуге тиіс. Азаматтар �здерінің 
қажет тілік теріне сәйкес әкімдіктер не-
месе құрылыс компаниялары айтқан 
жер ден емес, �здері қалаған жерден 
тұр ғын үй таңдай алады. ?леуметтік жағ-

дайы нашар топтар үшін жалға алу 
шығынының 50 пайызы м�лшеріндегі 
суб сидия мемлекеттен т�ленеді. Тұрғын-
дар отбасылық бюджеттің артылған ақ-
шасын азық-түлік, білім алу, медицина 
және тағы басқа қажеттіліктеріне жұмсай 
алады. Осы жүйе бойынша �тінімдерді 
қабылдау мерзімін биылғы 1 мамырдан 
кешіктірмеуді тапсырамын, – деді Мем-
лекет басшысы.

Отырыс барысында агро�неркәсіп 
ке шенін дамыту мәселесіне баса мән 
берілді.

Президент соңғы 5 жылда ауыл 
шаруашылығын дамытуға 2 триллион 
теңгеден астам қаражат б�лінгенін еске 
салды. Алайда оның айтуынша, субси-
дия қанша �ссе де, бұл салада ауыз тол-
тырып айтатын �згеріс болған жоқ.

– Субсидия түпкі иесіне жетпей, орта 
жолда талан-таражға түсуде. Тіпті, ауыл 
шаруашылығына еш қатысы жоқ сала-
лар да оның қызығын к�руде. Соңғы 
жылдары Сыбайлас жемқорлыққа қарсы 
іс-қимыл агенттігі 960 қылмыстық іс 
тергеген. Соның 54 пайызы субсидияны 
жымқыруға қатысты болған. Мысалы, 
жайылымдық жерлерді суландыруға 80 
миллиард теңге б�лінді. Бірақ оның тең 
жартысы желге ұшты. Осы жұмысқа 
қажетті құрал-жаб дықтың бағасы 2-3 есе 
артық к�рсетілген. Тіпті, кей жағдайда 
қаржыны қағаз жүзінде игере салған, – 
деді Қасым-Жомарт Тоқаев.

Мемлекет басшысы осы саланы рет-
ке келтіруді, аграрлық саланың тиімді-

лі гін арттыруға бағытталған субсидия-
лаудың жаңа жүйесін құруды тапсырды.

Бұдан б�лек Президент жерді белгілі 
бір тұлғалардың меншігіне �тіп кетуіне 
жол бермеу мәселесіне тоқталды.

– Ауыл шаруашылығы министрлігі 
бір тұлғаға 98 мың гектарға дейін ауыл 
шаруа шылығы жерлерін иемденуге рұқ-
сат беретін қаулы жобасын әзірледі. Бұл 
�лшеусіз жер иелену құқығын заңдастыру 
әрекеті сияқты к�рінеді, – деді Қасым-
Жомарт Тоқаев.

Үкіметке жер учаскелерінің шекті 
к�лемін анықтау үшін сарапшылар мен 
ғылыми институттардың қатысуымен 
жұмыс тобын құру тапсырылды. Мұны 
осы жылдың 1 мамырына дейін бекіту 
керек.

Президент энергетика кешенін да-
мы туға тағы бір басым міндеттің бірі 
ре тінде тоқталды. Мемлекет басшысы 
былтыр осы салада болған дағдарысты 
еске салды. Атап айтқанда дизель оты-
ны ның, авиа керосиннің, сұйылтылған 
мұнай газының, электр қуатының тап-
шылығы байқалды.

Қасым-Жомарт Тоқаев еліміздің 
энергетикалық қауіпсіздік мәселесін 
АЭС салу арқылы тез арада шешу қажет 
деп санайды.

– Жауапты тұлғалардың атом стан-
сасын салу мәселесі ж�ніндегі сауалдарға 
жауап беруден неге жалтаратындарын 
түсінбеймін. Шындығын айту керек: 

егер таза атом энергиясы болмаса, инве-
стиция тартпақ түгілі, барлық экономи-
кадан да, аймақтық к�шбасшылықтан 
да айырылып қаламыз. Бізге электр 
қуа ты, әсіресе таза атом энергиясы аса 
қажет. Экономикалық ахуалдан хабары 
жоқ популистердің с�зіне ермейік. Атом 
энергетикасының мәнін кәсіби деңгейде 
түсіндіру қажет, – деді Президент.

Президент денсаулық сақтау мәселесі 
ж�нінде айта келе, бұл саланың қаржыны 
к�п қажет ететінін атап �тті.

– Қолда бар қаржыны түгендеп, ба-
сым дықтарды қайта қарау керек. Бұл – 
алдағы жобаларға, соның ішінде мемле-
кет пен жекеменшіктің серіктестігі ар-
қылы салынатын 20 ауруханаға қатысты 
мәселе. Оның әрқайсысына жұмсалатын 
шығын қолданыстағы заманауи ауруха-
на лардың құнынан бірнеше есе артық. 
Мұндай мемлекет пен жекеменшіктің 
серік тестігі қа жет емес, – деді Мемлекет 
бас шысы.

Қасым-Жомарт Тоқаев с�зін түйін-
дей келе, мемлекет пен бизнес басшы-
лық қа алуға тиіс қағидаттарды айқын-
дады.

– «Жаңа Қазақстанды» құру үшін 
түсінікті әрі әділ мемлекеттік саясат жүр-
гізілуі керек. Бұл саясат шенеунік тердің 
ж�нсіздігіне жол бермейді. Бәсекеге 
және технологияға негізделген эконо-
миканы қалыптастырады. Сонымен 
бірге, жеке меншікке, адамның құқық-
тары мен бос тан дығына қол сұғылмауына 
заң үстемдігі арқылы кепілдік береді, – 
деді Президент. 

Мемлекет басшысы билік пен қоғам-
ның адал еңбек пен әділ ынталандыру 
идеологиясын ұстануы қажет екенін 
айтты. Бұл идеология компрадорлар мен 
уақыт �ткізіп жүргендердің, масыл-
дардың орнын алмастыруға тиіс. 

– Үкіметке шетелге заңсыз шығарыл-
ған қаражаттарды және онда сатып 
алын ған активтерді елімізге қайтару 
жол дары ж�нінде ұсыныс әзірлеуге 2 ай 
уақыт беремін, – деді Президент.

Сонымен қатар жиын барысында 
Премьер-Министр ?лихан Смайылов, 
Ұлттық банк т�рағасы Ғалымжан Пір-
матов, «Самұрық-Қазына» АҚ басқарма 
т�рағасы Алмасадам Сәтқалиев, Маң-
ғыс тау облысының әкімі Нұрлан Ноғаев, 
Алматы облысының әкімі Қанат Бозы-
мбаев, Жамбыл облысының әкімі Бер-
дібек Сапарбаев, Алматы қаласының 
әкімі Ерболат Досаев, Қызылорда 
облысының әкімі Гүлшара ?бдіқа лы-
қова, Солтүстік Қазақстан облысының 
әкімі Құмар Ақсақалов с�з с�йледі.

Сұхбаттасу кезінде Мәулен 
?шім баев таяуда ел Президенті 
жария лаған Жаңа Қазақстанды 
құру ға бағытталған жүйелі шара-
лар туралы айтты. Сенат Спикері 
осы ған байланысты елімізде түрлі 
са лада белсенді жұмыс жүргізіліп 
жат қанын, олардың негізгі міндеті 
әлеу меттік теңсіздікті азайту, мем-
лекеттің экономикаға қатысуын 
т� мендету, шағын және орта биз-
несті жаппай дамыту екенін тілге 
тиек етті. Сондай-ақ елдің саяси 
жүйесін одан әрі демократиялан-

дыру да маңызды басымдықтардың 
бірі екені айтылды.

Сонымен қатар тараптар екі 
ел   дің парламентаралық байланы-
сын әрі қарай дамыту перспектива-
ларына кеңінен тоқталды. Одан 
б� лек, Қазақстанның Жаңа эко но-
ми калық бағдарын іске асыру ая-
сын дағы ынтымақтастық мәсе ле-
лері с�з болды.

Елші Қазақстан Президентінің 
ре формаларына қолдау білдіріп, 
олар ды елдің даму жолындағы 
маңыз ды қадам деп атады. Сондай-

ақ ол Мемлекет басшысының бас-
та маларын іске асыру аясында 
ел деріміз арасындағы ынтымақтас-
тыққа дайын екенін жеткізді.

Сонымен қатар Мәулен ?шім-
баев ?лемдік және дәстүрлі діндер 
лидерлері съезі Хатшылығының 
бас  шысы ретінде елшіге Герма-
ния ның бірқатар дін лидерлері мен 
к�рнекті саяси қайраткерлеріне 
съезге шақыру хаты жолданғанын 
айтты. Ол ?лемдік және дәстүрлі 
дін дер лидерлерінің VII съезі 
биыл ғы қыркүйек айында �теті ні-
не назар аударып, дипломатты 
Гер маниядан шақырылған деле-
гат  тардың форумға қатысуына 
жәр демдесуге шақырды.

Мадияр Т	ЛЕУ

Сенат Т�ра
асы Мәулен �шімбаев Германия Феде-
ративтік Республикасыны� !аза#станда
ы Т�тенше 
және �кілетті елшісі Моника Иверсенмен кездесті.

Үкіметтің басты міндеті – 
халықтың әл-ауқатын арттыру

Алая#тар #айырымдылы# 
)йымдарыны� біры�
ай 
платформасын пайдаланып, 
#аза#станды#тар атына не-
сие рәсімдеуге к�шкен. 

Тек демалыс күндерінің �зін-
де «Атамекен» ҰКП байланыс 
орталығына осындай шағыммен 
250 адам жүгінсе, дүйсенбі, 7 ақ-
пан да осы тектес тағы 186 қо-
ңырау түскен.

Мәселен, �тініштердің бірін-
д е  Ш ы м к е н т  т ұ р ғ ы н ы 
атаmekenim.kz сайтында к�мекке 
�тініш беріп, барлық мәліметтерді 
толтырғаннан кейін экранда 
несиенің сәтті �ңделгені туралы 
ақпарат пайда болғанын, содан 
кейін оған одан әрі ақшалай не-
сие рәсімдеу туралы ұсыныспен 
бейнеқоңырау түскенін айтқан.

Дәл осындай оқиға ;скеменде 
де болды. Онда қала тұрғынына 
электронды үкіметтің жалған 
порталы атынан SMS хабарлама 
жіберіліп, одан кейін ақшалай 
к�мек түрінде 1 166 000 теңге алу 

үшін жолданған SMS кодын ата-
уды сұраған алаяқ хабарласқан.

Осыған дейін Қордың әлеу-
мет тік желідегі мессенджерлеріне 
«Қазақстан халқына» қоры аты-
нан телефон соққан алаяқтар 
т�леуге уәде еткен 42 500 теңге 
к� леміндегі әлеуметтік жәрдем-
ақыға қатысты сұрақтар келіп 
түскен болатын.

«Қор мессенджерлер арқылы 
бейне немесе аудио қоңыраулар 

жасамайды. Жалғыз байланыс 
құ ралы – qazaqstanhalqyna.kz 
сайты және atamekenim.kz 
қайырымдылық ұйымдарының 
бірыңғай платформасы. Біз 
азаматтардың қауесеттерге сен-
беуін және алаяқ ұйымдардың 
арандатуына берілмеуді сұрай-
мыз. Тек ресми ақпаратқа сеніңіз-
дер», – дейді «Қазақстан халқына» 
қорының ресми �кілі ?лібек 
?бділов.

/!К 7 а#панда Алматы #аласында 
жедел-іздестіру шаралары нәтижесінде 
мемлекеттік органдарды� әкімшілік 

имараттарына шабуыл жасады деген 
к1дікпен бір топ адамды )стады.

«Тінту барысында олардан Калашников авто-
маты, оған 158 патрон, танкіге қарсы қол 

гранатаатқышына 1 ату және 3 снаряд, 2 граната, 
келте аңшы мылтығы және электрошокер табылып, 
тәркіленді.

Ұсталғандардың бірі бұрын адам �лтіріп, 
қарақшылық және ұрлық жасағаны үшін сотталған», 
– делінген хабарламада.

Тергеу және жедел іс-шаралар жалғасуда.

М.Т	ЛЕУ

Әкімшілік ғимараттарға 
шабуыл жасаған
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«ҚАСІРЕТТІ ҚАҢТАР»: 
дәрігерлер өз борышын адал атқарды

Арада бір ай 	тсе де, «а�тар 
о�и  �асыны�» �асіреті алматы лы�-
тарды� жадынан 	шер емес. Ауыр 
к�ндерде алды��ы шепте �ызмет 
к	рсеткен жандарды� бірі – дә-
рігерлер. Ол к�ндері мегаполистегі 
барлы� емдеу мекемелері к�шей-
тілген режимде �ызмет к	рсетті. 
Соларды� �атарында «алалы� 
жедел ш#�ыл к	мек к	рсету ау-
руханасы» да бар. Д�рбеле� к�ндері 
ж#мыс орнында бол�ан аурухананы� 
200-ге жуы� �ызметкері 	жеттік 
танытып, кәсіби борышын ат�арды. 
Тіпті, �алада�ы �ауіпті жа�дай�а 
�арамастан, �йлерінен ж#мыс�а 
ке ліп жат�андар да бол�ан. Олар-
ды� әрбірі �асіретті к�ндерді� тіке-
лей куәгері және �а'арманы деп 
айту�а лайы�. 

Солардың бірі – аталған аурухананың 
қабылдау б�лімшесінің меңгерушісі, 
дәрігер Бауыржан Омаров қиын сәттерде 
ауруханаға түскен әрбір адамға қызмет 
к�рсеткендерін айтады. 

«Ауруханамыздың қабылдау б�лімше-
сіне қысқа мерзімде к�птеген жарақат 
алған адамдар түсті. Түрлі жарақаттармен 
түскен науқастардың кім екеніне, қандай 
салада жұмыс істейтініне қарамай, па-
циент ретінде қабылдадық. (йткені дәрі-
гер қандай жағдай болмасын, кез келген 
сәтте науқас атаулыға кім екеніне қара-
мастан к�мек к�рсетуі керек.

Аурухана басшылығы медициналық 
к�мек бригадасын күшейту туралы алдын 
ала шешім қабылдаған, құрамында трав-
ма толог, хирург, нейрохирург, анесте-
зиолог-реаниматолог және басқа да 
мамандар бар 5-6 бригада дайын болған. 

Осы жолы науқастар к�біне оқ жа-
рақатымен түсті, одан басқа да түрлі жа-
рақаттар болды, граната сынықтарынан 
жарақат алғандар, газбен уланған адам-
дар, кесілген немесе жарылған жарақат-
пен түскендер.

Ауруханадағы 9 ота жасайтын б�лме 
үздіксіз жұмыс істеді», – дейді б�лім 
меңгерушісі.

 
 «ҮЙДЕ, ТЫНЫШ ЖЕРДЕМІН» 

ДЕП АЛДАДЫМ 
Осы күндерде жұмыс орнында болған 

тағы бір дәрігер, хирург Мұрат Ахметов 
сол күндері қабылдау б�лімі бейне бір 
соғыс майданының жағалауына ай нал-
ған дай болды деген ойын айтты. 

«2022 жылдың қаңтары ызғарлы бо-
лып қана қоймай, Алматының аспанына 

қара бұлт үйіргеніне куә болдық. Қаң-
тардың 4-інен 5-іне түн ауған шақта 
бас шылық дәрігерлерді  қабылдау 
б�ліміне к�мекші қол ретінде жібере 
бастады. Солардың ішінде мен де бол-
дым. Сол уа қыттан бастап ауруха-
намыздың қыз мет керлері, дәрігерлер, 
медбикелер, тазалық, шаруа б�лімі 
дамыл таппады. Тіпті, оқтан, қауіптен 
тайсалмай, жұмыс қа келіп жатқандар аз 
болмады. Дәрі герлердің қиындыққа 
қарамай, жұмысқа келулеріне тура келді. 
Алдымызға келген пациенттің әрбіріне, 
жоғары дәрежеде, жіті бақылауға алып, 
ота жасадық. Тіпті, анам қоңырау шал-
ғанда, уайымдамасын деп, «үйде, тыныш 
жердемін» деп алдаған сәттерім де 
болды. Барлық қызметкер �з міндетін 
толық атқара білді.

Негізгі лек оқ жарақатынан туын-
даған, бас ми, кеуде және іш, қол-аяқтың 
ауыр жарақаттары болды. Жансақтау 
ұжымы үшін де бұл аса қиын сәт болды. 
7ріптестерімді мақтан тұтамын», – дейді 
1-санатты хирург М.Ахметов.

 
ЖЕКЕЛЕГЕН ЖЕҢІЛ 

МАШИНАЛАРМЕН ДЕ �КЕЛДІ
Қырғын болған күндерде �з міндетіне 

адалдық танытып, келген науқастарға 
жанұшыра қызмет к�рсеткен жандардың 
бірі – қабылдау б�лімшесінің аға мед-
бикесі Гүлзира Мұхамеджанқызы. 

«5-і күні таңертең әдеттегідей жұмыс қа 
келсем, әріптестерімнің түрі шар шаңқы 
к�рінді, мән-жайды күнделікті �ткізілетін 
5 минуттық жиналыс бары сында түсіндім. 
Түнгі 1-2-лерден бастап, ауруханаға оқ 
жарақаттарымен науқастар түскен екен. 
Артынша, сағат 9-10-дардан бастап, кезек-
кезек, оқтан жарақат алған бір сәтте 5-10 
науқасқа дейін түсе бастады. Олардың 
ішінде саны, кеуде жарақаттары, бас 
жарақаттарымен түскендер к�п бол ды. 
Науқастарды жеңіл машиналармен де 
әкеліп жатты. Сол кезде қабылдау б�лімін 
к�рсеңіз, қазір есімізге түсірсек, басы-
мыздан �те бір қиын жағдай �ткенін тү-
сінеміз. Ол кезде ондай сезім болған жоқ, 
ең бастысы, �з міндетімізді атқару болды. 
Түскен науқасқа бірнеше адам к�мек-
теспесе, қансырап жатты, киімдерін ше шу, 
оны ота жасайтын б�лмеге тасымалдау, 
жансақтау б�ліміне жеткізу кезінде қина-
лып қалғанымыз болмаса, бәріміз �з мін-
детімізді күнделікті жұмыс ретінде қа был-
дадық. К�мекке басқа б�лімше лердегі 
әріп тестеріміз келе бастады. Қолымыз, 
киімдеріміздің бәрі қан. Қабылдау б�лі мін-
дегі қанды кіші мейір бикелер жуып 

үлгермей жатты. Осы жағдай қаңтардың 
6-сына қараған түні сағат 3-терге дейін 
жалғасты. Содан кейін де түсіп жатты, бірақ 
біршама саябыр сығандай болды. Осы-
лайша, ұйқы түгіл, бір отырмай таңды 
атыр дық. 6-сы күні де осындай жағдай 
қайталанды. 

Кейін бүлікшілер ауруханаға қарай 
келе жатыр деген хабар келгенде ғана, 
қорқыныш сезімі пайда болды. «Алла жар 
болсын», «Құдай сақтай г�р» деп білген 
сүрелерімізді айтып, жұмысымызды жал-
ғастыра бердік. Кешке қарай эвакуация 
басталғанда, осында кіріп, бәрімізді қы-
рып кете ме деп жүрегім қатты тарсылдап 
кетті. Қабылдау б�лімінің жарығын �ші-
ріп, есігін жаптық. Түнгі 2-3-терде тыныш-
тала бастады. Содан таңғы 4-тен бастап 
науқастарды қайта қабылдай бастадық.

 7ріптестерім батырлық танытты деп 
есептеймін. Қашан да алдыңғы қатарда 
қызмет етіп, бірінші соққыны алатын 
қабылдау б�лімі ғой. Дегенмен түсіп жат-
қан жас, әлі оң-солын танып үлгермеген 
жастарды к�ргенде, ауырмаған жүрек 
болмаған шығар.

4 күн ұйқысыз қызмет еттік, содан 
9 қаң тардан бастап шаршағанымыз ай-
қын сезіле бастады. (з басым үйге 11-і 
күні ғана қайттым. Менімен бірге қал-
ғандар да аз емес», – дейді аға медбике 
Г. Мұхамеджанқызы. 

 Иә, тарихта «Қасіретті қаңтар» атауы-
мен қалған оқиға қазақ халқына да �з-
гелерге де сабақ аларлық ой салғаны анық. 
Біз де мұндай сынақты күндердің қайта-
лан бауын тілейміз. Бұл – баршаның к�-
кейіндегі ортақ тілек. 

 Нұрболат АДЫРБЕК, 
Алматы

Орталы� коммуникациялар �ыз-
метінде 	ткен брифингте Бас про-
куратура мен Ішкі істер ми нистр-
лігіні� 	кілдері «а�тар о�и �а-
ларыны�» себептерін аны�тау, 
жалпы тергеу барысы туралы 
айтып берді. 

ҚР Бас прокуратурасының арнайы 
проку рорлар қызметінің бастығы 
Ризабек Ожаровтың айтуынша, мұндай 
жұмыстар еліміздің сегіз �ңірінде: 
Алматы мен Шымкент қаласы, Алматы, 
Жамбыл, Қызылорда, Шығыс Қазақстан, 
Ақт�бе және Атырау облыстарында 
жүріп жатыр. Дәл сол жерлерде адам 
�лімі, бүлікшілік, �рт салу, мемлекеттік 
және жеке нысандарды қирату к�п 
болған. 

– Жаппай тәртіпсіздіктерді ұйым-
дастыру мен оған қатысу және терроризм 
актісін жасауға қатысты 467 адам қамауға 
алынған. Олардың жеке басы, отбасылық 
жағдайы, жасы, денсаулық жағдайы, 
қатысу дәрежесі, �з істеріне деген к�з-
қарасы және басқа да сипаттайтын де-
ректер мұқият зерттелуде, – дейді ол. 

Осы факторларды ескере отырып, 
арнайы прокурорлар 76 күдіктіні тергеу 
изоляторларынан босатқан. Қамауға алу, 
ешқайда кетпеу туралы қолхатқа, үйқа-
маққа және жеке кепілдікке ауыстырыл-
ды. Олардың арасында екі әйел және 
9 кәмелетке толмаған жас�спірім болған. 

– Тергеу изоляторларында кездейсоқ 
қамалған адамдар жоқ екенін жауап-
керші лікпен мәлімдейміз. Қамауға тек 
ауыр және аса ауыр қылмыстар жасағаны 
туралы нақты айғақтар бар адамдар ғана 
алынды. Біз ұсынып отырған барлық 
цифрлық деректер тек арнайы проку-
рорлардың �ндірісіндегі істер бойынша 
ғана �ткендер, – деді Ризабек Ожаров.

Оның айтуынша, тергеу болған 
оқиғалардың қалай болғанын анықтай 
жатар. Бастапқы кезеңде наразылық 
білдірушілер �здерін бейбіт ұстаған. «Ол 
жерлерде қарапайым қызығушылық 
танытқандар, �тіп бара жатып к�ре 
салғандар к�п болған. Аяғы тәртіпсіздікке 
айналады деп ешкім ойламаған. Алайда 
кейіннен олардың арасына қылмыстық 
элементтер мен бұзақылар қосылды», – 
дейді спикер.

ЭКСТРЕМИЗМНІҢ АЙҚЫН 
БЕЛГІЛЕРІ АНЫҚТАЛҒАН

Бас прокуратура �кілінің айтуынша, 
бұл жағдайда саяси экстремизмнің 
айқын белгілері анықталған. Сонымен 
бірге, кейбір қоғам белсенділері осы 
толқынға еріп, наразылық білдіруге 
тырысқан. 

– Елді жаппай тәртіпсіздіктерге 
итермелеп, оған белсенді қатысқан не-
гізінен экстремистік ұйымның мүшелері 
еді, – дейді ол.

Ұлттық қауіпсіздік комитеті мем-
лекетке опасыздық жасау және билікті 
күшпен басып алу әрекеті туралы қыл-

мыстық істерді тергеуде. Ұлттық қауіп-
сіздік мүддесінде қылмыстық істерді 
тергеудің егжей-тегжейлері ашылмайды. 

– Алматы қаласының, Алматы және 
Қызылорда облыстарының ҰҚК депар-
таменттерінің лауазымды тұлғалары да 
әрекетсіздік танытқан. Күштік құры лым-
дардың бірқатар басшылары құқық тық 
тәртіпті қамтамасыз етуге тиіс ар найы 
б�лімшелерінің іс-әрекеттеріне әдейі 
тосқауыл қоюы мүмкін екені жоққа 
шығарылмайды. Аталған фактілер 
бойынша арнайы прокурорлар сотқа 
дейін гі тергеп-тексеру жүргізуде. Со-
нымен қатар Ұлттық қауіпсіздік комитеті 
мемлекетке опасыздық жасау және 
билікті күшпен басып алуға әрекет жасау 
бойынша қылмыстық істер тергеліп 
жатыр. Бүгінде ҰҚК-нің бұрынғы 
т�рағасы мен оның екі орынбасары қа-
мауға алынды. Қызмет бабын асыра 
пайдаланды деген күдікпен ҰҚК «А» 
арнайы мақсаттағы қызметі директо-
рының бірінші орынбасары және осы 
қызметтің орталық басшысы ұсталды. 
Қылмыстық іс «аса құпия» санатына жат-
қызылған, сондықтан ұлттық қауіп сіздік 
мүддесі үшін тергеу деректерін жария 
етуге болмайды», – деп спикер қысқаша 
атап �тті.

Арандатушылардың түпкі мақсаты 
билікті күшпен басып алу болды. Бүгінде 
тұтқындалғандардың арасында тыйым 
салынған экстремистік қозғалыстардың 
35 мүшесі бар. Мысалы, Алматыда дес-
труктивті діни ағымның қылмыстық 
ба ғыттағы мүшелері тобы ұсталды. Ұс-
талған кезде қолдануға дайын атыс қаруы 
табылды. 

– WhatsApp және Telegram арқылы, 
әсіресе 4-5 қаңтар күндері тәртіп сіз дік-

терге қатысушылардың жиналу орын-
дарын, қозғалу бағыттарын үйлес тірген 
қазақстандық чаттар айқындалды. Мы-
салы, Алматы қаласында санаулы сағат-
тың ішінде бір мессенджерге қа тысу-
шылар саны 140-тан 5,5 мыңға дейін �сті. 
Осыған ұқсас Жамбыл облысында – 
чатқа қатысушылар саны 4 мыңға дейін 
жеткен. С�йтіп қысқа уақыт ішінде 
жиналған адамдар басқыншы топтарға 
айналған. Ұйымдасқан топтар зорлық-
зомбылық жасау кезеңіне еліміздің әр 
аймақтарында бір мезгілде к�шкен. 
Біразы дүкендерді талқандап, тонаумен 
айналысқан. Олар тіпті тұрғын үйлердің 
бірінші қабаттарында орналасқан үй-
жайларды �ртеп жібермек болған. Тек 
тұрғындардың жанқиярлық тойтарыс 
беру әрекеттері ғана бұдан да ауыр 
зардаптар мен к�птеген құрбандардың 
алдын алған. Дәл осы уақытта басқалары 
лаңкестік шабуылды жалғастыра берген. 
Олар айтарлықтай к�п адам жинап, 
арматура, таяқ, кірпіш, тас және Молотов 
коктейльдерімен қаруланған. Оларға 
ғимараттарды �ртеу үшін автомобиль 
д�ңгелектері мен бензин жеткізілген. 
Одан кейін, айтарлықтай сандық артық-
шылықты пайдалана отырып, қор-
шауларды бұзып, �ңірлердегі биліктің 
ны шаны ретіндегі әкімдіктер ғимаратта-
рын басып алуға кіріскен. Олар қару-
жарақ қоймаларын басып алып, атыс 
қаруын алу үшін полиция ғимараттарына 
шабуыл жасап, соққыш ретінде қауіп-
сіздік күштерінен тартып алынған ар-
найы техника мен к�ліктерді, басқа да 
құралдарды пайдаланған. Ұрланған қару-
жарақты, азық-түлік пен ауызсуды бү-
лікшілерге жеткізу және тарату амал-
дарын ұйымдастырған. Қару-жарақтың 

бүлікшілерге қалай жеткізілгенін әлеу-
меттік желілерде кеңінен тараған 
видеолардан к�руге болады», – деді 
Ризабек Ожаров.

МЫҢДАҒАН ҚАРУ 
БҮЛІКШІЛЕРДІҢ ҚОЛЫНА ТҮСТІ

1,5 мыңнан астам қару «Қасіретті 
қаңтардағы» тәртіпсіздік кезінде бүлік-
шілердің қолына түсті. Сонымен қатар 
1600-дей данасы қару-жарақ дүкенінен 
ұрланды. Тәртіп сақшылары тек соның 
жартысын ғана таба алды. Дегенмен әлі 
де бұл арсеналды табу бойынша іздестіру 
жұмыстары жүргізілуде.

– (кінішке қарай, мемлекеттің және 
қоғам қауіпсіздігінің мүддесіне қайшы 
іс-әрекет болды. Қызметкерлер ешқан-
дай қарсылық к�рсетпестен Алматы 
және Жамбыл облыстарының Полиция 
департаменттерінің ғимараттарын қару-
жарақ, оқ-дәрімен бірге тастап кеткен. 
Нәтижесінде бүлікшілер 1,5 мыңнан 
астам үлкен арсеналға ие болған. Олар-
дың ішінде гранатомет, пулемет, автомат, 
тапаншалар мен гранаталар бар. Мұның 
барлығы аңшылық дүкендерден ұрланған 
қаруларды есептемегенде. 7зірге 967 
дана қару табылды, қалғандарының қай-
да екені әлі де белгісіз. Полиция оларды 
іздестіріп жатыр», – деді спикер.

Осылайша, жоғалған қару әлі күнге 
дейін белгісіз адамдардың қолында 
кеткен. Қазір полиция оны анықтау 
бойынша тергеу жұмыстарын жүргізуде. 
Ал жалпы табылған қарудың 723 қыз-
меттік қару болса, 244-і қару-жарақ 
дүкендеріне тиесілі. 

Сонымен қатар ІІМ Тергеу департа-
ментінің бастығы Санжар 7ділов 
тұрғындарға арандатушылыққа бой 

алдырмау, тек ресми ақпарат к�здеріне 
ғана сену және қауесет таратпауға 
шақырды. Оның с�зіне қарағанда, ақ па-
рат тық кеңістікте оқиғалар бұрмаланып 
беріліп жатыр. Митингілердің бейбіт 
сипаты мен құқық қорғау күштерінің 
заңсыз әрекеті туралы түрлі қауесеттерге 
жол беріліп, билік қабылдаған ше-
шімдердің беделін түсіру, ең бастысы 
жаппай тәртіпсіздіктердің ұйым дас-
тырушылары мен қатысушыларын 
жауапкершіліктен бойтасалауы үшін 
жасалып жатқаны да аңғарылып жатыр.

Сондай-ақ спикер қызметтік �кі-
леттіктерін теріс пайдалану және билікті 
асыра пайдалану бойынша әрбір шағым 
жіті тексерілетінін жеткізді. «7рбір 
шағымға ІІМ жеке қауіпсіздік қызметі 
мен арнайы прокурорлар тексеру 
жүргізеді. Ұлттық алдын алу тетігі мен 
қоғамдық бақылау комиссиялары 
�кілдерінің барлық арнайы мекемелерге 
кедергісіз қолжетімділігі бар», – деп 
түсіндірді. Ал жаппай тәртіпсіздікте 
ұсталған және қамауға алынған қатысу-
шылардың кінәсі заттай дәлелдеме-
лермен, бейнебақылау камераларының 
жазбаларымен, куәлардың айғақтарымен 
толық дәлелденеді. Қазір қылмыс жасады 
деген күдік бойынша уақытша ұстау 
абақтысына 887 адам ұсталып, оның 789-
ы қамауға алынған. Олардың 205-і бұрын 
қылмыстық жауапкершілікке тартылған, 
оның ішінде 8-і іздеуде жүрген адамдар. 

Бүлікшілер бейбіт тұрғындар мен �тіп 
бара жатқан адамдарды �здерінің соңы-
нан еруге мәжбүрлеген. Бас прокурату-
раның арнайы прокурорлар қызметінің 
бастығы Ризабек Ожаров Алматыда 
қарақшылар к�лігін бермей қойғаны 
үшін белгілі музыкант, продюсерді атып 
тастағанын тілге тиек етті. «Тіпті, 
дәрігерлерге шабуыл жасап, 46 жедел 
жәрдем, 551 полиция к�лігін қиратып, 5 
�рт с�ндіру машинасын �ртеп жіберген. 
Осы іс-қимылдардың барлығы, соның 
ішінде әкімдіктердің, Президент 
Резиденциясының, ҰҚК, полиция және 
басқа да объектілер ғимараттарын қарулы 
басып алу үшін шабуыл жасау заң жүзінде 
терроризм актісі болып саналады. Олар 
халық арасында үрей мен қорқыныш 
тудыруды, Үкімет пен басқару органда-
рының қалыпты жұмысын істен шығару-
ды к�здеген. Бейбіт шерулер ешқашан 
мұндай әрекетке бармас еді. Заңға 
бағынатын адамдар бұл уақытта үйде 
отырды. Кейбір саналы азаматтар тұт-
қынға түскен және жараланған қызмет-
керлер мен әскерилерге к�мек к�рсетіп, 
оларға тобырлардың тиісуіне жол 
бермеді», – деді спикер. Оның айтуынша 
тәртіпсіздіктердің ең қызу кезеңінде де 
тәртіп сақшылары қару қолданбаған. 
Ауруханаға түрлі жарақаттармен 3 393 
қызметкер жеткізілген. Олар қызметтік 
және әскери міндеттерін атқарып, құ-
қықтық тәртіп пен тыныштығын қам-
тамасыз еткен. 

Назгүл ЕРЖАНҚЫЗЫ
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(Басы 1-бетте)

Айтса айтқандай, қаңтар дүр-
белеңі кезінде ел аумағынан ақша 
алып шығу әрекеттері жиілеген. 
ҰҚК Шекара қызметі аймақтық 
б"лімі таратқан мәліметте 24 және 
31 қаңтар аралығында елден заңсыз 
ақша шығармақ болғандардың 
жолы кесілгені айтылады. Тек бір 
апта к"лемінде мұндай 24 дерек 
тіркеліп, шетелдік валютадағы 311 
526 967 теңге тәркіленген. Мұндай 
фактілер Нұр-Сұлтан, Алматы, 
Ақтау, Түркістан және /скемен қа-
лаларында тіркелген. Материалдар 
Экономикалық тергеу қызметі мен 
мемлекеттік табыстар органына 
жіберілді. «ҰҚК Шекара қызметі 
шетелге шығатын азаматтарға 
ақшаны алып шығу кезінде заңды 
бұзбауды және қаржыны мағлұмдау 
керегін еске салады», – делінген 
ведомство таратқан хабарламада. 

Ал Global fi nancial integrity ха-
лықаралық ұйымының мәліме тін-
ше, 25 жылда республика аумағынан 
шетелдік оффшорларға шамамен 
140-160 миллиард АҚШ доллары 
шығарылған, бұл республиканың 
біржылдық жалпы ішкі "німіне 
немесе оның сыртқы қарызына 
пара-пар қыруар сома. Ол ақшаның 
қаншалықты к"п екенін к"зге 
елестету үшін мынадай мысал кел-
тіре кеткен ж"н:160 миллиард дол-
лар – бұл Қазақстанның үш Ұлттық 
қорының м"лшерімен бір дей. Ол 
т"рт республикалық бюд жеттен к"п. 
Осы ақшаға Назарбаев интел-
лектуалдық мектебі стандар тымен 9 
мың мектеп салуға немесе бір және 
екі б"лмелі 4 миллион пәтер сатып 
алуға болады, нәти  же сінде қазақ-
стандықтардың тұрғын үй мәселесін 
біржолата және тү бегейлі шешіп 
тастар едік. Ал Қа зақстан Құры-
лысшылар одағының ақпары бо-
йын ша, бүгінде рес пуб ликада 2 мил-
 лион адам баспанаға мұқтаж. 

/здеріңіз байқап отырғандай, 
бай-бағландар шетел асырған қар-
жыны елге әкелсе, талай мұқтаждық 
"телер еді. Алайда халыққа керек 
болған қайран ақшаның тағдыры 
атқамінерлерді онша толғант пай-
тын сияқты. «Қазаннан қақпақ 
кет се, иттен ұят кетеді» деген с"з 
осын дайда айтылса керек. /йткені 
есепсіз, сұраусыз ұрланған мил-
лиардтарды іздеп жүрген құзырлы 
органдар туралы еміс-еміс естіге-
німізбен, оның қайтымы туралы 

фактіні кездестірмедік. Бейқам-
дықтың кесірінен есепсіз мил-
лиард тар шекара асып, шетел банк-
теріне барып «ш"гіп» қалып жатыр.

«Ақша оффшорға әртүрлі әдіс-
термен жылыстатылады. Оның 
үс тіне капитал қозғалысына бақы-
лау орнату кейінгі жылдары ғана 
қолға алынып отыр. Ал оған дейін 
кез келген адамның "зінің банк 
есеп шотынан басқа шотқа кез кел-
ген соманы аударуына тыйым са-
лынбаған. Ешкімде ешқандай ор-
ган ның жұмысы болған жоқ. Сон-
дықтан осы уақыт ішінде Қазақ-
станның біржылдық ЖІ/-не пара-
пар соманың шетелге шығарыл-
ғанына таңданудың еш реті жоқ. 
Bлбетте, жоғары биліктегілер қар-
жы саласында қандай ойындар 
жү ріп жатқанын білді, тек оған к"з 
жұма қарады»,– дейді қаржы са-
рапшысы Арман Бейсембаев.

Оффшордағы ақша – құмға сің-
ген су емес, оның қайдан шығып, 
қайда барып тұрақтағанын тауып 
алу қиынға соқпас. Байшыкештер 
ақ шаны қаппен, к"лікпен, вагон-
мен тасыған жоқ. Ақшаны банк 
ар қылы нақты деректемесі бар 
есеп шоттан аударады. Цифрлық 
операцияның ізі жоғалмайды. 
Транзакцияның дерегі қалады, 
оның тарихы, күні қойылады. Ниет 
болса, оны табу дың еш қиындығы 
жоқ. Ал оны елге қайтару – іздеп 
та буға қарағанда анағұрлым маша-
қаты к"п. 

Бас прокуратура бес жыл бұрын 
оффшорға кеткен сома 100 мил-
лиард теңгеден немесе 230 миллион 
доллардан асты деген ақпарат 
таратқан еді. Қазір бұл сома бес 
жылғы м"лшерден 700 есе (!) "скен. 
Осыдан-ақ бұл процестің жылдар 
бойы үздіксіз жалғасып келе 
жатқанын к"руге болады. 

ТЫЙЫМ САЛЫНБАҒАННЫҢ 
Б�РІНЕ РҰҚСАТ ПА?  

Депутаттар соңғы жылдары 
«Панама тізімі», «Жұмақ құжат-
тары» («Райское досье») және 
Швей цария банктеріндегі қазақ-
стандықтардың шоттарына қа тыс-
ты бірнеше рет мәселе к"тергенін 
білеміз. Оффшордағы ақшаның 
әшкере болуы к"п жылдар бойы 
салықтық жеңілдіктердің игілігін 
к"ріп келген салық айлағын пай-
даланушылардың мазасын кетірді. 
Оффшорды жекелеген байшы-
кештер, к"птеген компания мен 
тіпті кейбір мемлекеттер "здерінің 
экономикалық саясатының ма ңыз-
ды құралы ретінде қолданады.

«Жемқорлыққа қарсы күрес 
туралы» және «Мемлекеттік қызмет 
туралы» заңдарда мемлекеттік ор-
гандардағы немесе квазимем ле кет-
тік сектордағы лауазым иелерінің 
шетелде шоттарының және актив-
терінің болуына ешқандай шектеу 
қойылмайды. Шенеунік есепшотын 
Эмираттан аша ма, Панамадан аша 
ма, "з еркі. Тек мемлекеттік қыз-
меткерлердің тікелей кәсіпкерлік 
қызметпен айналысуына және 
бизнесті басқаруына ғана тыйым 
салынған. Рас, шенеуніктер декла-
ра цияда шетелдегі мүліктер мен 
қа ражатын к"рсетуге міндетті. 
Алай да шенді-шекпен оффшорды 
түр лі құйтырқы амалдар арқылы нақ 
сол ұрланған қаржыларын бүр ке-
мелеу үшін ұтымды пайдала на ды»,– 
дейді экономист Тимур Исаев. 

Сондай-ақ ұлттық компа ния-
лардың оффшордан әлдебір құ ры-
лымдық б"лімшесін ашып, қан-
дайда бір мәміле жасауына шектеу 
қойылмаған. Мәселен, Қазақ стан-
ның стратегиялық активтерінің 
бі рі – Солтүстік Каспий жобасын-
дағы үлесі Cooperative KazMun-
aiGaz U.A-ға тиесілі  KMG Kasha-
gan B.V компаниясының атына 
тір келген, бұл екі заңды тұлға да 
Нидерландта тіркелген. Сондай-ақ 
Каспий құ быры консорциумының 
Қазақ стан ға тиесілі б"лігіне АҚШ-
тың Де лавер оффшорлық штатында 
тір келген Kazakhstan Pipeline Ven-
tures компаниясы иелік етеді. Мұн-
дай мысалдар к"п.

Экономист Тимур Исаевтың ай-
туынша, қолданыстағы салық заң-
намасында «оффшор» деген ұғым 
жоқ, оның орнына «салықтық же-
ңілдігі бар мемлекеттер» деген тер-
мин қолданылады. Қаржы ми нис-
трінің ертеректегі бұйрығымен мұн-
дай 60 мемлекеттің тізімі бекі тілген. 
Олардың ішінде Панама, Кариб 
жә не басқа да аралдық мем лекеттер, 
Монако, Ливан, Лихтен штейн, Фи-
липпин, Гонконг, Чер ногория, бір-
қатар америкалық, фран цуздық 
және британдық ай мақтар бар. Тізім 
табыс салығы 10 пайыздан т"мен 
және актив иесінің аты-ж"ні мен 
бай лығы құпия сақталатын мем-
лекеттер бойынша жасалған.  

Сондай-ақ «Қылмыстық жол-
мен тапқан және терроризмді қар-
жыландыруға арналған кірісті 
заңдастыруға (жылыстатуға) қарсы 
тұру туралы» заң бойынша да офф-
шорлардың тізімі бекітілген. Атал-
ған заң аясында оффшор аймағында 
тіркелген, тұратын жеке және заң-
ды тұлғалардың ақша аударымда-
рына қаржылық мониторинг жүр-
гізіледі. Бірақ қаржылық операция-
ларға қатысатын бірнеше заңды 
тұл ғалардың тізбегін құру арқылы 
заңның бұл талаптарын оп-оңай 
ай налып "туге болады. Ондай ком-
па ниялар оффшор елдерде де, Қа-
зақстанда да жариялы түрде емін-
еркін жұмыс істеп отыр.

Жалпы, кез келген оффшор екі 
мақсатты к"здейді – салықтық 
жүк те мені азайту және жекемен-

шіктің құпиялығын сақтау. Бұл екі 
шарт та ел экономикасы үшін тиім-
ді емес, ал меншік иелері үшін ол 
таптырмас олжа. Сондай-ақ ақша-
мүліктің құ пиялылығы мемлекеттік 
немесе ква зимемлекеттік секто р-
дағы лауа зымды тұлғаның активтері 
туралы шынайы мәлімет алуға 
кедергі кел тіреді. Бұл мемлекеттің 
әділ заң үстемдігі принципіне 
шіркеу түсіріп, қоғамда жемқорлық 
кеселін одан бетер ушықтырып 
жіберуі мүмкін. Bрі бұл ақша Қа-
зақ станның емес, шетелдердің 
эко номикасына қызмет етіп жатыр.

РАҚЫМШЫЛЫҚ 
НАУҚАНЫНЫҢ Н�ТИЖЕСІ 

ҚАНДАЙ?
Бай-бағландардың шетелдерге 

жасырған ақша мен мүлкін әкеліп, 
ел игілігіне жарату үшін Қазақ стан-
да үш рет рақымшылық науқаны 
жарияланды. Соның арқасында 
мың даған азаматтар ақша қара-
жатын заңдастырып, бар табысын 
ақша түрінде к"рсетуге, жылжы-
майтын мүліктерін к"леңкелі ай-
налымнан шығаруға, оны жария-
лауға мүмкіндік алды. 

Ең алғаш рет капиталды заңдас-
тыру қолға алынған 2001 жылы 
не бәрі 480 миллион долларға жуық 
қаражат жиналды. Жария ету нау-
қаны бір айға созылды. Рақым шы-
лық нәтижесінде сол жылы 3 мыңға 
жуық азамат 480 миллион долларын 
жария етті.  

Екінші науқан 2006-2007 жыл-

дары "ткізілді. Ол кезде рақым шы-
лық шарасына тек ақша ғана емес, 
жылжымалы және жылжымайтын 
мүлік те ілікті. Сондықтан бұл про-
цесс созылмалы сипатта жүрді. 
Bуе л гісінен ерекшелігі сол, аза-
маттар заңдастырылған мүліктің 
құ нынан 10 пайыз м"лшерінде са-
лық т"леді. Нәтижесінде, 845 мил-
лиард теңге, яғни 7 миллиард дол-
ларға жуық дүние-мүлік заңдас -
ты рылды. Оның ішінде ақшалай 
сома – 538 миллиард теңге, ал жыл-
  жы май тын мүлік – 236 мил ли ард 
тең ге. Алымнан шамамен 60 мил-
лиард теңге ел қазынасына түсті.  

Үшінші, 2014-2016 жылдардағы 
рақымшылық науқаны тіпті 2 
жылға созылды. Заңдастырған ақ-
шаны жинақ шоттарында 5 жыл 
ұстауға, одан нарықтық м"л шер ле-
мемен сыйақы алып тұруға мүм кін-
дік берілді. Үкімет бұл жолғы заң-
дас тырудан 12 млрд доллар шама-
сында қаржы түсіруді жоспарлап 
қойған еді. Алайда күткен нәтижеге 
қол жеткізе алған жоқ, әйтсе де заң-
дастырылған сома аз емес – 4,1 трлн 
теңгені құрады (9,5 млрд доллар). 

Жалпы, к"леңкелі экономи ка-
ны ауыздықтау үшін жария ету 
нау қанын жаһан жұрты да жиі жа сап 
тұрады. /йткені бұл бізге ғана емес, 
бүкіл әлемге ортақ мәселе. Bл бетте, 
әр елдің жүзеге асыру те тік тері түрлі 
болғанымен, діттегені бір.

Мәселен, заңдастыру АҚШ 
тарихында 1982 жылдан бері бар. 
Бүгінге дейін 62 рет "ткізілді. Ал 
Үндістанда 5, Португалияда 4, 
Фран ция, Аустрия және Ирлан-
дияда 2 рет жүргізілді. Bлемдік тә-
жірибеде ең сәтті заңдастыру нау-
қаны 2006 жылы Италияда тірке-
ліпті. Мемлекетке тек салық ретінде 
25 миллиард еуро түскен. Ал Гру-
зиядағы шара нәтижесіз "ткен. 
Бар-жоғы 8-ақ адам құжат тап сы-
рып, небәрі 35 мың АҚШ доллары 
жарияланған. 

С"з соңы. Оффшордағы ақша-
ны жариялау арқылы адамдар еш-
кімнен қысылып-қымтырылмай 
ашық түрде тұрақты табыс тауып, 
қазынаға салық т"лейді. Сол арқы-
лы мемлекетке де, халыққа да к"-
мектесе алады. Бүгінде Қазақстан 
үшін ең маңыздысы – азаматтардың 
әл-ауқатын арттыру. Егер «Қасіретті 
қаңтардағы» қант"гісті оқиға лар дың 
туындауына жанама түрде болса да 
елдегі бай-кедей табысы аражігі-
нің алшақтығы, әлеуметтік әділет-
сіздіктер түрткі болғанын ескерсек, 
бұл проблема Қазақстан үшін әлі де 
к"кейкесті болып қала бермек. 

�аза�станды� полицияны� о� 
имиджін �алыптастыру �шін ат�а-
рылып жат�ан ж�мыстар аз емес. 
�йткенмен, б�л ба�ытта �анша 
жер ден ж�мыс ж�ргізілгенімен, 
���ы�ты� саясатты� жоспар�а сай 
ж�зеге аспа�анын со��ы о�и�алар 
к"рсетіп берді. �леуметтік жа�ы-
нан арты�шылы�ы аз маман ды� �а 
білікті кадрларды �стап т�ру м�м-
кін бе? Ал б��ан дейін айтылып 
ж�р ген «���ы�ты� мәдениет» пен 
«ха лы��а жа�ын полиция» �а�и да-
тыны� іске аспауына не кедергі? 
Б�лік кезінде біліктілігін к"рсете 
алма�ан к�штік ��рылым�а �андай 
реформа керек? 

Жақында Мемлекет басшысы күштік 
құрылымдардың санын арттырып қана 
қоймай, жауынгерлік дағдылары шың-
далған, қорғаныс пен шабуылдаудың тиімді 
құрал-жабдықтарымен жабдықталған қо-
сымша жасақ құру керегін айтты. Сондай-
ақ арнаулы б"лімше қызметкерлерінің 
жалақысын арттырып, полицейлердің құ-
қықтық қорғалуын арттыру да кезек күт-
тірмеу керегі тапсырылды. Саладағы қор-
даланып қалған мәселенің түйінін тарқату 
үшін бұдан бұрынғы қабылданып кеткен 
шикі жүйелерді қайта қарау керек пе? /йт-
кені осы жылдарға дейін қос палата ма құл-
дап жіберген кейбір реформалардан кейін 
құрылымдағы кадр жеткіліксіздігі 10 пайыз 
құрайды. Бұдан б"лек, "з еркімен ішкі істер 
сапынан басқа күш құрылымдарына немесе 
азаматтық ұйымдарға кету жағдайы жиі-
леген. Мәселен, былтырдың "зінде ғана 
құқық қорғау саласынан 2,5 мыңнан астам 
қызметкер "з еркімен кеткен. 

БАСПАНА ЖАЙЫ БАС ҚАЙҒЫ
Полиция қызметкерінің оң имиджін 

к"теріп, оларға деген азаматтардың құрметі 
мен сенімін арттыру – "зекті мәселе. Пар-
ламент Сенатының депутаты Нұрлан Бек-
назаров осылай дейді. «Қазір ішкі істер 
органдарының қатарында аттестациялаудан 
"ткен 72 мыңға жуық қызметкер бар. 
Қаңтар оқиғасында 3 000-ға жуық полиция 
қызметкері зардап шекті, 6 полиция қыз-
меткері қаза тапты, 100-ден астамы әртүрлі 
деңгейдегі дене жарақатын алды. Бұл по-
лиция қызметкерлерінің жоғары кәсіби 
дайындығын қамтамасыз етумен қатар, бұл 
бағытта нақты шаралар қабылдау қажеттігін 
к"рсетті», – дейді депутат. Айтуынша, по-
лицейлердің жалақылары да, әлеуметтік 
кепілдіктері де к"ңіл к"ншітпейді. Сол 

себептен құқық қорғау сапынан білікті 
кадрлар кетіп жатыр. Мәселен, бүгінде ішкі 
істер органдарындағы ең т"менгі жалақы 
"зге құқық қорғау органдарына қарағанда 
2 есе т"мен. «Сондықтан ішкі істер орган-
дары қызметкерлерін материалды ын-
таландыру мақсатында қызметкерлерді 
қаржылық және материалды қамтамасыз 
етуді теңестіру, бағаның және инфляцияның 
"суін ескере отырып, жалақысын арттыру, 
сондай-ақ лауазымдық айлық ақыларының 
қажетті ең т"менгі шегін нормативтік бе-
кіту мәселесін қарау қажет», – дейді Нұрлан 
Бекназаров. Оның с"зінше, қызмет атқару 
кезеңінде мұқтаж қызметкерлерді тұрғын 
үймен қамтамасыз ету заңмен айқындалса 
да, ішкі істер органдарының ведомстволық 
тұрғын үй қоры жоқ. Сол үшін қызмет-
керлерге тұрғын үйді жалдау үшін "темақы 
т"ленеді. Оның "зінде бұл т"лемді барлық 
қызметкер ала алмайды. /йткені тұрғын үй 
т"лемдерін алу үшін қызметкерлердің же-
келеген санаттарының тізбесін Үкімет ай-
қындайды. Салдарынан саптағы сарбаз дар-
дың 28 пайызға жуығы баспанаға мұқтаж. 
Ішкі істер органдарының барлық салалық 
б"лімдерінің қызметкерлері қоғамға қауіп-
қатер т"ндіретін т"тенше жағдайда тең 
қыз мет атқаратынын ескерсек, олардың 
же келеген санаттарын тұрғын үй т"лем-
дерімен қамтамасыз етудегі мұндай таңдау 
тәсілі кадрлардың тұрақтамауына, жауап-
кершілік пен ынтаның т"мендеуіне және 
ұжымдағы ішкі ахуалға да әсер етеді. Де-
путат 2009 жылдан бері құқық қорғау 
органдарының қызметкерлеріне 3 739 теңге 
к"лемінде коммуналдық шығындарды "теу 
қарастырылғанын айтады. Алайда қазіргі 
коммуналдық қызметтің құны орта есеппен 

20 мың теңгені құрайды, ал "темақы 
м"лшері жылдар бойы қайта қаралмаған. 
Сенатордың айтуынша, Үкімет ең алдымен 
ішкі істер органдарының барлық санаттағы 
қызметкерлеріне лауазымына қарамастан 
тұрғын үйді жалдағаны үшін "темақы 
т"леуді қамтамасыз етіп, жылдар бойы 
"згертілмеген коммуналдық шығындарды 
"теуді қайта есептеу мәселесін қарау керек. 

КАДРДАН ҚАДІР КЕТТІ
Соңғы жылдары ішкі істер органдарын 

қайта жасақтау, штат санын қысқарту сәнге 
айналды. Құдды күштік құрылымға оңтай-
ландыру мен жаңғырту енгізу еріккеннің 
ермегіне айналғандай. Бірақ "зіндік бағыты 
қалыптасқан жүйені "згертуден "згеріп, 
оң тайланып кеткен күштік құрылымды к"р-
медік. Керісінше, сыннан к"з ашпайтын 
құ қық қорғау қызметкерлерінің біліктілігі 
жиі айтылады. Бұған дейін реформатор лар-
дың қысқарту туралы ойын құп алған де пу-
таттар қазір күштік құрылымның сапын дағы 
білікті кадрлардың жоқтығын "здері к"теріп 
жүр. Соның бірі – министрлікке тие сілі 12 
оқу орнының 5-ке дейін қысқартылуы. 

Отставкадағы полиция генерал-майо-
ры, профессор Мирлан Қызылов қазақ-
стан дық полицияға жасалған қастандықтың 
басы күштік құрылымдарға тиесілі оқу 
орын дарын қысқартудан басталғанын айт-
ты. 30 жылын полиция офицерлерін даяр-
лауға арнаған ол «Егер қысқарту болмағанда 
кешегі жаппай тәртіпсіздік кезінде ІІМ-нің 
Ш.Қабылбаев атындағы Қостанай акаде-
мия сы – 1 000, М.Есболатов атындағы 
Ал маты академиясы – 1 000 және Ақт"бе 
заң институты 1 000 кәсіби шыңдалған, 
т"зім ділікке үйретілген, батыл курсантын 

сапқа қоюға дайын болар еді», – дейді. 
Оның айтуынша, ведомстволық білімді 
оңтайландыру нәтижесі опық жегізген. 
Шикі жүйені дайындағандар мен қабылдап 
жібергендер күштік құрылымдағы кадр 
тапшылығының артуына себеп болды. 
«Қаулының 3-тарауы 17-тармақшасында 
«ІІМ оқу орындарын 5 заманауи полиция 
академиясы етіп қайта құру арқылы оң-
тайландыру» дей отырып, «Қаржыландыру 
к"зі және болжанатын шығыстар» деген 
б"лігінде «қаражат талап етілмейді» деп 
бе кіткен. Заманға сай жабдықталмаған құ-
рал-жабдық болмаса, заманауи академияда 
білікті кадрларды дайындай алмаймыз. 
Қа зір учаскелік полиция инспекторы мен 
же дел іздестіру уәкілдерін 3-6 айда дайын-
даймыз. Ресейде 5 жыл оқытады. Бізде ІІМ 
арнаулы оқу орнында 4 жыл оқитын кур-
сант тың қызметтік қаруды атуға дағды ла-
нуына шамамен «Макаров» тапаншасымен 
– 513, ал «Калашников» автоматымен 
небәрі 243 оқ беріледі. Ал 3 айлық алғашқы 
кәсіби дайындығында қанша оқ-дәрі 
жұмсалады? Ол полиция қызметкері тиісті 
кәсіби біліктілік иеленбейді», – дейді 
Мирлан Қызылов. 

ҚЫЗМЕТКЕРДІҢ ҚҰНЫ К�К ТИЫН
Ішкі істер органдары қызметкерлерінің 

әлеуметтік құқықтық кепілдіктері тіпті 
күл кілі. Қазір казармада тұратын ұлдар 
1 курс – 9 472 теңге, 2 курс – 9 472, 3 курс – 
16 436, 4 курс -16436 теңге стипендия алады. 
Курсанттар қызметтiк мiндетiн атқарып 
жүргенде қаза тапса немесе мертiксе 
асырауындағы адамдар мен мұрагерлерiне 
оның соңғы атқарған лауазымы бойынша 
60 айлық ақшалай қаражаты м"лшерiнде 
бiржолғы "темақы т"ленедi. Сонда 1-2-кур-
сантының құны – 568 320 теңге. Ресейде 
3 000 000 рубль, теңгеге шаққанда 17 040 
000. Саптағы қызметкерлердің де "мірі 
айлық к"рсеткішпен есептеледі. Ал "мір 
сүру деңгейі бойынша әлемнің 115 елінің 
тізімінде 110-шы болып тұрған Таиландтың 
"зінде жергілікті полиция қызметкеріне екі 
жыл қызмет еткен соң пәтер береді. 
Ерлігімен есте қалған Бақытжан Бәкіров "з 
"мірін қатерге тігіп, күдіктіні ұстау үшін 13 
қабаттан секірді. Абырой болғанда аман 
қалды. Ал міндетіне мінсіз берілген сол 
қызметкер к"пбалалы отбасы ретінде алған 
баспанасы болғаны үшін мемлекет ай 
сайынғы "темақыдан қағады. Заң бойынша 
барлығы дұрыс. Бірақ қылмыскерді ұстау 
үшін к"зсіз ерлікке барған қызметкерге 
"темақы емес, бір баспана беруге Үкіметтің 
шамасы жетер еді. /кінішке қарай, бізде 
қаза тапқан немесе мертiккен жағдайда 
бе рiлетiн кепiлдiктің "зі күлкілі. Жара қа-
тына байланысты қызметін жалғастыра 
алмаса, біржолғы "темақы беріледі. Бірінші 
топқа – 30 айлық, II топқа – 18 айлық, III 
топтағы мүгедекке 6 айлық ақшалай қара-

жат қарастырылған. Ал ерлікпен қайтыс 
болған қызметкерлердің балаларына грант 
б"лу туралы "згерісті Білім және ғылым 
министрлігі әлі де пысықтап жатыр. 

ҚҰҚЫҚ ҚОРҒАУШЫЛАР НЕГЕ �ЗІН 
ҚОРҒАЙ АЛМАЙДЫ?

Осы жылдар ішінде қызмет бабында 905 
полицей қаза тауып, 5 167-і жараланған. 
Бейбіт күнде осынша қызметкер қауіпті 
қылмыскерлердің қолынан қаза тапты. 
Себебі біздің елде полицейлердің құқықтық 
қорғалуы қамтамасыз етілмеген. Сол үшін 
билік "кілдеріне шабуыл жасау мен заңға 
бағынбайтындар үшін жауапкершілікті 
күшейту қажет. Мәселен, «Құқық қорғау 
қызметі туралы» заңы құқық қорғау қызмет-
керлерінің құқығын шектейді. Ресейдің 
«По лиция туралы» заңы полиция қызметке-
рінің атыс қаруын қолдануға құқылы еке-
нін заңмен белгілеп береді. Заңдық тұр-
ғыдан да, құрылым тарапынан да қолдау 
болмаған соң полиция қызметкерлері "з 
бетінше шешім қабылдауға, батыл қадам 
жасауға дәрменсіз. Оның үстіне, қызмет 
барысында әрекеті сыналып, к"пшілік тал-
қысына түскен қызметкерлерін министрлік 
қорғамақ түгілі, «алдын ала» жұмыстан 
шы ғарып, «керексіз» адамнан бас тарта-
тынын к"ріп жүрміз. Осыдан кейін полиция 
қызметкерлерінен үлкен ерлік күту, жоғары 
рух дәмету қисынсыз. «Заң атымен» деген 
с"здерді естіген азамат полицияға с"зсіз 
бағынуы керек. «Ал кешегі жаппай бұза қы-
лық пен тәртіпсіздік кезінде «с"зсіз бағы-
нудың» к"рінісін к"ре алмадық. /здерін 
ұрды, "лтірді. Қоғамнан да заң алдында 
адамдар теңдігін айшықтап айтатын уақыт 
жетті. Қоғамда жоқ нәрсені полициядан 
қалай талап етеміз? Бұл с"зге бағынбайтын 
болса, мемлекет атынан берілетін мәжбүр-
леу шарасына дайын болу керегін түсіндіру 
керек», – дейді Мирлан Қызылов. Мәселен, 
Ресейде бүлікшілер полицейлерге 100, 10, 
3 метр жақындаса қару қолданады. Ал 
АҚШ-та полиция к"лікті тоқтатқанда қо-
лын к"лікке қойып тұрмаса, бірден атады. 
/йткені оған қауіп т"нуі мүмкін. Біздегі 
жағдайда полиция емес, қылмыскер бірін-
ші шабуыл жасауға мүмкіндік береді.

/кінішке қарай, дипломы ішкі істер 
са ласының қызметіне бейімделмеген ма-
ман дарын таңдап, жыл сайын маман дан-
ды рылған оқу орындарын бітіретін білікті 
кадр лардан бас тарттық. Сол үшін қар-
мақсыз балық аулауға бет бұрған солақай 
реформаторлардың кадр дайындауда 
кеткен қателігі сараланып, күштік құрылым 
қызметкерін құқықтық қорғалуын қамта-
ма сыз ету керек-ақ. Бұдан б"лек, жүрек 
қа  лауымен күштік құрылым сапына кел-
гендерді АҚШ, Еуропа, Таиланд, Ресей-
дегідей мәртебесі мен материалдық қол да-
уын заңмен айқындап берсе, антына адал, 
міндетіне мінсіз қызметкерлер к"бейер еді.

Оффшордағы ақша орала ма?

Қауқарсыз қалған құрылым
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AI  YNQQ ӘЛЕУМЕТ

Инфобизнестің біздің елге 
келгеніне небәрі 3-4 жылдай бол-
ды. Бұл да онлайн, оффлайн деп 
б�лінеді. Соңғы уақыттары оның 
онлайн түрі тез дамып келеді. 
Мұн  дағы негізгі �нім – ақпарат, 
білім. Инфобизнес арқылы мил-
лиондар табуға мүмкіндік бар. 
Ре сейлік «Бизнес Молодость» 
кур  сының негізін қалаушылар 
Мария Соло дар, қазақстандық 
Қуаныш Шон бай, Жұлдыз Ақ-
болат соның дә лелі. Орта есеп пен 
алар болсақ, Қазақстандағы ин-
фобизнесмендер айына ке мінде 
10-15 миллион тең ге табыс таба ды. 
Бірақ бұл кәсіпті де дұрыс жүр гізе 
білу керек. Бұл жерде адамның 
білімі де, ынтасы да маңызды. 

Инфобизнеспен айналыс-
қысы келетін адам бір саланың 
маманы, сарапшысы болуы қажет. 
Мысалы, бір кісі жақсы жазушы, 
кітап жа зады делік. Сол адамның 
тәжі ри бесін, білімін ақшаға ай-
налдыру үшін бірінші инфопро-
дюсер арқылы ақпаратты басқа-
ларға жеткізу жолын ұйымдастыру 
керек. 6уелі үйрететін ілімді бә-
ріне түсінікті етіп, жинақтау ма-
ңызды. Егер бір саланың сарап-
шысы бол саңыз және сол салада 
жетіс тігіңіз болса, к�пшілікке 
мойындалған маман болсаңыз, 
инфобизнесті бастау оңай болады. 
Сол кезде инфо�нім аудиторияға 
жеңіл са тылады. Клиент белгілі 
бір курсты немесе кітапты сатып 
алмас бұрын «Авторы кім, қандай 
жетістікке жет кен, немен айна-
лысады?» де ген сұрақ қойып, 
бә ріне мән бере ді. Адамдардың 
жаңа нәрсе үй ренуін к�здейтін 
бұл салаға сұра ныс жылдан-
жылға артпаса, кемімейді.

Инфобизнеске кітап жазу, ин-
тернетте блог жүргізу, онлайн, 
офф лайн курстар және жеке кон-
сультация кіреді. Мысалы, ком-
панияларға барып, �з қызметіңді, 
біліміңді сол жердегі мамандармен 
б�лісу де инфобизнеске жатады. 
Бізде �з ісінің шебері, саласының 
мықты мамандары к�п. Бірақ 
оларда білімін сата алу қабілеті 
болмауы мүмкін. Сондықтан бұл 
бизнеспен айналысу үшін қажет 
екінші қабілет – біліміңді сата алу, 
басқаларға әдемі ұсыну шеберлігі. 
6леуметтік желіде белсенді болу 
да инфобизнеске ықпал етеді. Бір 
айта кетерлігі, инфобизнесте кей 
ақпараттарды сату мүмкін емес. 
Мысал ретінде медициналық бі-
лімді айтуға болады. Мұнда тек 
жылдам үйренуге болатын нақты 
білімді ғана сатады. Қазір кәсіп 
бастау, әлеуметтік желідегі марке-
тинг, психология туралы ақпа рат-
тар сұранысқа ие. Дегенмен 
инфо бизнесте қамтылмай жатқан 
са лалар да баршылық. 

– Былтыр Түркияның нары-
ғына инфо�німдерімізді шығарып 
к�рдік. Байқағаным ол жақта ин-
фобизнес дамымапты. Ағылшын 
тілі курсын алса да, маркетинг 
жа ғына к�п мән бермейді екен. 
Инфо бизнестің Қазақстанда да-
муына Ресей нарығы әсер етіп 
жатыр. Орыс тіліндегі ақпарат-
тарға аудиторияның сұранысы 
жоғары. К�бісі �з бизнестерін 
ашып, бас тық болуға ұмтылады. 
Біздің елі мізде Түркияға қара-
ғанда білім алу ға деген ұмтылыс 
басым, – дей ді инфопродюсер 
Мейірбек Бер дібайұлы.

Нарықта сапалы курстармен 
қатар сапасыз курстар да қаптап 
тұр. Атын айғайлатып қоятын 990 
теңгелік курстарды алып, жер си-
пап қалып жатқандар да жоқ емес. 
Мейірбек Бердібайұлының ай-

туынша, сапалы мен сапасыз 
курс  тарды ажырату үшін спикер-
дің кім екеніне мән беру керек. 
Марке тингті үйрететін адам бір 
компа нияның маркетингін жолға 
қой ған, осы салада жетістікке 
жеткен болуы тиіс. Қазір психо-
логияны үйрететіндер де к�п. Ал 
психология бірнеше жылда ғана 
меңгеруге болатын сала. Оны 
бірнеше курсқа қатысып «білемін» 
деу дұрыс емес. Екінші – курстың 
инфрақұры лымына мән беру 
керек. Олардың кампустары, үй-
рететін жерлері мен платформасы 
бар ма? 

– Кейде курс сататындардың 
к�бі қатысқандарға YouTube-тан 
видео сілтемелер ғана бере са-
лады. Сосын инфобизнесмен дер-
дің нарықта қанша уақыт жұмыс 
істеп жүргендеріне де қарау керек. 
Aйт кені қазір бәрі сатуды, уәде 
беруді қатырып, кейін оны орын-
дай ал май жатады. Бұл инфобиз-
нес на рығына кері әсерін тигізіп 
жатыр, – дейді Мейірбек Берді-
байұлы. 

ШЫҒЫН АЗ, 
ТАБЫС К�П

Шыны керек, қазір нарықта 
инфобизнеспен айналысатындар 
к�ш бастап тұр. Aйткені бұл са-
ланың басқалармен салыстыр-
ғанда шығыны аз, табысы к�п. 
Универ ситеттегі оқуын тастап, 
инфо биз несте жүріп танымал 
продюсерге айналған Нұрбақыт 
Т�рехановтың айтуынша, 20 мил-
лион теңге кіріс кірген жобаның 
шығыны небәрі 1-2 миллион 
теңге болады екен. 

– Инфопродюсер болып жүр-
геніме 3 жылдай уақыт болды. 
100-ден астам сарапшымен 
жұмыс істедім. Инфопродюсердің 
негізгі қызметі – мықты сарап-
шылардың жұмысын нарықта 
сату. К�п экс перттерден ұсыныс 
түскендіктен, команда құрдым. 
Қазір айына кем дегенде 15-20 
миллион теңге табыс табамын. 

Сарапшылармен жұмыс істегенде 
ең бірінші оның жеке брендін, 
әлеуметтік желідегі имид жін қа-
лыптастырамыз. Жобаның шы-
ғыны жарнамаларға, баннерлер 
мен видео түсірілімдерге кетеді, – 
дейді Нұрбақыт Т�реханов. 

Нұрбақыт бұл кәсіптің бола-
ша ғы �те үлкен екенін айтады. 
Біздің еліміз бұл сала бойынша 
Ресейге қарағанда баяу дамып 
келе жатқа нын тілге тиек етті. 
Мысалы, Ре сейде атқарылып 
жат  қан жұмыстар 2-3 жылдан 
ке  йін барып Қазақ станға «жаңа-
лық» болып келеді. Қазір қазақ 
инфо бизнесінде қол данылып 
жүрген «воронка», «за пуск» се-
кіл ді ұғым дар Ресейде осы дан 
бір шама жыл бұрын пайда бол-
ған. Сонымен қатар Ресей ин-
фокәсіпкерлерінің біздікілерге 
қарағанда басты ерек шелігі – к�п 
істі кәсіби түрде атқаруы. Олар 
ең алдымен табыс тың к�зін табу-
дан г�рі адамдарға сапалы �нім 
ұсы ну ды ойлайды. Ал біздегі ма-
мандарға кәсібилік жетпей жата-
ды. Нәти жесінде, сапалы инфо-
продюсерлер саусақ пен санар-
лықтай ғана. Алай да шамамен 
4-5 жылдың к�лемінде Ресей 
нарығымен иық тірестіруге то-
лық тай мүмкіндігіміз болады.

�Р ЛАЙК – КАПИТАЛ
Таяқтың екі ұшы болатыны 

сияқты инфобизнестің де екі 
жағы бар. Ауа сататындардың 
арбауына түсіп қалмау үшін бізге 
сүзгі керек. Ал ол сүзгіні тек білім 
ғана қа лыптастырады. Инфо-
�німді сатып алатындардың қата-
рында үйде отырған аналар мен 
табысы жоқ азаматтар, жай бағын 
сынап к�р гісі келетін жастар к�п 
екен. Сон дықтан да шығар, курс 
сататын дардың к�пшілігі таргетке 
жарнама жіберерде мақсатты 
аудиторияны осы топқа бағыт-
тайды. Маркетолог Нұрсұлтан 
Сәдуақасовтың ай туын ша, қазір 
жеке жарнама қатты дамып 
жатыр. Айталық, бір курсты сату 
үшін бұрынғыдай кім болса соған 
ұсынбайды. Ол курс қандай 
жастағы, қандай саланың адамда-
рына арналғанын зерттеп алады. 
Сосын әлеуметтік желі арқылы 
жарнама жібергенде мақсатты 
аудиторияға сол саланы жазатын 
блогерлердің оқырмандарын бел-
гілеп к�рсетеді. Яғни, бұл жерде 
оқырманның басқан әр лайкы – 
инфобизнесмендерге капитал. 

– Аймағы мен жасын, жыны-
сын да белгілейміз. Кейін сол 
курсқа қызыққан адамдар сілтеме 
арқылы �тіп: «Бағасы қанша? 
Қалай аламын?» деп сұрайды. Сол 
кезде келген клиенттерден айы-
ры лып қалмау үшін оның қызығу-
шылығын одан әрі қарай дамы-
тып, тірі қарым-қатынас орна та-
мыз. 6рбір тұтынушының �зіне 
ғана қызмет к�рсетіп, сіз деп 
сы пайы қарым-қатынас танытып 
тұратын менеджердің �німі �тері 
с�зсіз, – деді Нұрсұлтан Сәдуа-
қасов. 

К�зін тапқан адам кәсіпті де 
жүргізеді, табыс та табады, тек 
адам да қажетті білім болса бол-
ғаны. Бірақ ол білімді сатып алып, 
�зің біраз пайдаланған соң бас-
қаларға қайта сату арқылы оны да 
кәсіпке айналдыруға болады екен.

Пандемия «қоқысына» қарсы 
күресті бүгінде әлем елдері коро-
навирус инфекциясының тара-
луына тойтарыс берумен тең дә-
режеде қарастырады. Сондықтан 
�згелер бейберекет шашылған 
бетперделер мен бірге вакцинадан 
босаған құтыларды талапқа сай 
жою ісін мықтап қолға алды. Олай 
болатын ж�ні де бар. Дүниежүзілік 
денсаулық ұйымы 2020 жылдың 
наурызы мен 2021 жылдың қара-
шасы аралығында әлемде 87 мың 
тонна жеке қорғаныш құралы 
пайдаланылды деген дерек та-
ратты. Оған қоса ұйым пандемияға 
дейін әлемдегі медициналық ме-
кемелердің 30 пайызында қал-
дық ты �ңдеуге арналған қон дыр-
ғы болмағанына назар аударды. 

ҚАТЕР ҚАЙДАН ДЕМЕҢІЗ?
Осылайша, пандемия «қоқы-

сымен» бірге �зге медициналық 
қалдықтарды залалсыздандыру 
мәселесі де �зекті бола түсті. Ал 
оны шешуде әркім �зінше әрекет 
етіп жатыр. Дегенмен меди ци на-
лық қалдықты залалсызданды-
рудағы қателіктің салдары адамзат 
үшін қымбатқа түсуі мүмкін. 
Оның қоршаған ортаға зардабы 
�з алды на б�лек әңгіме. Мамандар 
әдетте мұндай қалдықтарды дұ-
рыс �ңде меу инфекцияның қайта 
�ршуіне себеп болатынын айтады. 
Демек, сан түрлі дерттің дауасы 
табылып жатқан денсаулық сақтау 
ұйымда рынан шыққан қоқыстың 
қаупі жоғары. Aкініштісі, сол, 
бізде ме дициналық қалдықты 
залалсыз дан дыру ісіне салалық 
ведом стволар тарапынан тиісті 
к�ңіл б�лінбей-ақ келеді. Тіпті, 
қауіпті қоқысты кәдімгі қалдық 
полиго нына, тыйым салынған 
жерлерге т�гіп кету фактісі к�п 
кез деседі. Сарапшылар меди ци-
налық қал дықты залалсыздан-
дыруға жа уапты мекемелердің �з 
ісіне жүр дім-бардым қарауының 
басты себебі ретінде оларға қо-
йылатын бірыңғай талаптың жо-
ғын атайды. Яғни, емхана, ауру-
ханалардан шыққан қалдықты әр 
мекеме, нақтырақ айтқанда кә-
сіпкер �з білгенінше залалсыз-
дандырады. 

 Салада мұндай олқылықтың 
бар екенін Денсаулық сақтау, 
Экология, геология және табиғи 
ресурстар министрлігі мойындап 
отыр. Заң бойынша қызметтің бұл 
түрі арнаулы лицензиясыз-ақ 
к�рсетіле береді. Демек, біздегі 
медициналық залалсызданды-

румен кім к�рінген айналысады. 
Осыдан соң қандай сапа күтуге 
болады? Ал салалық министрлік 
қолданыстағы заңнамаға �згеріс 
енгізу бойынша бастама к�терген 
жоқ. Былай қарасаң медициналық 
залалсыздандыру қолында бірер 
арнаулы қондырғысы бар кез 
келген кәсіпкер айналыса беретін 
табысты бизнес сияқты. Алайда 
бұл жұмыстардың талапқа сай 
жүргізілмеуі экологиялық, эпи-
демиялық қауіп т�ндіретінін 
ұмыт пау керек, – дейді Мәжіліс 
де путаты Дүйсенбай Тұрғанов. 

Шынында, қоршаған ортаға, 
адамзатқа медициналық қалдық-
тан келетін қауіп к�п. Сала ма-
ман дары да денсаулық сақтау 
мекемелерінен шыққан қоқыстың 
15 пайызы зиянды болатынын 
растайды. 

Мәселен, Ресейде 2000 жыл-
дың басында сақтау мерзімі аяқ-
талған шешек ауруына қарсы 
вак цинаны жоюға сала мамандары 
немкетті қарап, оны ауладағы 
қоқыс жәшігіне тастай салған. 
Осы бір салғырттық кесірінен әлгі 
вакцина салынған құтылармен 
ойнаған 6 бала от басып қала жаз-
дады. 6 баланы былай қойғанда, 
дер кезінде алдын алмағанда 
құтыдағы кесел тұтас бір ауданды 
шарпуы да мүмкін еді. Бұған ұқсас 

жағдай Бразилияда да болған. 
Aкініштісі сол Д сыныпты меди-
циналық қалдықты залалсыз дан-
дыру ережесінің сақталмауынан 4 
адам қайтыс болды. Тағы 28 адам 
радиациялық күйік алған. Сол 
секілді әр жылдары Мексика мен 

Марокода, Алжирде де қауіпті 
қалдық қарапайым адамдардың 
�міріне қатер т�ндірген екен. 

ҚАЛДЫҚТЫ ҚАЛАЙ 
�ҢДЕЙДІ?

Еліміздегі бұл бағыттағы жұ-
мыстар «ҚР Халық денсаулығы 
және денсаулық сақтау жүйесi 
туралы» заңына сай жүргізіледі. 
Аталған заңда медициналық 
қалдықтардың қауіптілік дәрежесі 
бойынша 5 сыныпқа жіктелетіні 
к�рсетілген. Атап айтқанда, А 
сыныбына тұрмыстық қатты қал-
дықтарға сияқты қауіпті емес 
ме дициналық қалдықтар жатқы-
зылған. Сол секілді Б, В, Г, Д сы-
ныпты қалдықтар қауіпті сана-
лады. Сәйкесінше, оларды залал-
сыздандыру да осы қауіптілік 
дең гейіне сай жүргізіледі. Жаңа-
дан қабылданған Экология ко-
дексі де медициналық қалдықтар-
ды залалсыздандыруда қоршаған 
ортаға зиян келтірмеуді талап 
етеді.

Нұр-Сұлтан қалалық Са ни-
тарлық-эпидемиологиялық бақы-
лау департаментінің б�лім бас шы-
сы Чо-Зо-И Алексан драның мә лі-
метінше, талап бойынша ме ди ци-
налық қалдықты залалсыз дандыру 
жұмыстары денсаулық сақтау ме-
кемелерінде басталуы керек. 

Медициналық мекемеде қо-
қысты сыныбына қарай сұрыптап, 
оны арнаулы ыдыстарға салады. 
Мәселен, А сыныбындағы қалдық 
ақ түсті қаптамаға, Б сыныпты 
қал дық сары қаптамаға, В сынып-
ты қалдық қызыл қаптамаға, ал Г 
сыныпты қалдық ақ қаптамаға 
салынады. 

Б және В сыныптағы меди-
циналық қалдықтар арнайы пеш-
терде жоғары температурада �р-
те леді. Б санатты сұйық қалдықты 
залалсыздандырылған соң кана-
лизациямен ағызып жібереді. Ал 
ота кезінде шығарылатын био-
логиялық қалдықтар арнайы 
ыдыс қа салынып, патологоа на-
томиялық бюроға жеткізіледі. 
Онда тиісті сараптама жүргізілген 
соң биологиялық «қоқыс» қа-
лалық зиратқа жерленеді, – дейді 
Чо-Зо-И Александра.

УЛЫ ЖАЛЫН
Алайда бұл жұмыстарға жа-

уапты мекемелер заң талаптарына 

атүсті қарайтын секілді. С�зімізге 
дәлел жаңа жылдың алдында ғана 
Атырау қаласындағы «Атамекен 
Эко» қоғамдық қорының экобел-
сенділері залалсыздандыру жұ-
мыстарындағы талапты к�з ілме-
ген мекемені әшкереледі. Қор 

т�рағасы Арман Хайруллиннің 
айтуынша, экобелсенділер қала-
ны жайлаған жағымсыз иістен 
күдіктеніп, күмән туғызған ны-
санды торуылдаған.

Күдігіміз бекер емес екен. 
Қор шалған нысанға амалын та-
уып кіргенімізде онда медицина-
лық қалдықтардың �ртелгеніне 
к�з жеткіздік. Нысандағы қыз-
меткер де басшылардың қас қарая 
қалдықтарды �ртеуге бұйрық 
бергенін растады. 

Мұнда медициналық мекеме-
лерден шыққан қоқыстар инфек-
циялық, онкологиялық ауруха-
налардан, ЖИТС орталығынан 
жеткізілген. Сонымен бірге 
COVID-19-ды анықтауға арналған 
тестілер, қаны бар шприцтер де 
болды. Жұқпалы аурулардан �л-
ген иттердің де �лексесінен аяқ 
алып жүру мүмкін емес. Олар да 
кешкісін �ртелген.

Негізінен медициналық, вете-
ринарлық қалдықтар ауа темпе-
ратурасы +1000, +20000С-қа 
жететін арнайы пештерде �ртелуі 
керек. Ал біз болған мекемеде бұл 
талап сақталмаған, – дейді Арман 
Хайруллин. 

Осы бір фактінің �зінен біздегі 
медициналық қалдықтарды за-
лалсыздандыру ісінің заңға қай-
шы тұсы к�п екенін байқайсың. 
Қызмет ұсынушыларға қойы-
латын нақты талап болмаған соң 
олар да қоқыстан мейлінше к�п 
ақша табуды мақсат ететіні түсі-
нікті. Сәйкесінше мұнда жер-
гілікті тұрғындардың саулығы, 
қор шаған ортаның ластанбауы 
сынды фактілер назардан тыс 
қалатыны да белгілі жайт.

Cоңғы жылдары медициналық 
қалдықтарды залалсыздандыру 
ісінде қордаланған к�п мәселенің 
шешімін крематорий салумен ше-
шуді ұсынатын бастамалар к�-
бейді. 6сіресе, коронавирус ин-
фек циясының алғашқы құрбан-
дары о дүниеге аттанған сәтте 
мәйітті �ртеу орнының қажеттілігі 
айтыла бастады. Мәйітті �ртеуден 
б�лек, отадан кейінгі биология-
лық, ветеринарлық, медициналық 
қалдықтарды жою қызметін қоса 
ұсынатын мекеменің тиімділігі 
уақыт �те дәлелденер. Десе де, 
денсаулық сақтау мекемелерінен 
шыққан қауіпті қоқысты залал-
сыздандырудағы мәселе крема-
торийдің пайдалануға берілуімен 
түбегейлі шешіледі деуге болмас. 
Мұнда жоғарыда айтылғандай, 
кім к�рінгеннің бірер құралымен 
медициналық қалдықтарды за-
лал сыздандыру қызметін ұсынып, 
табыс табатындарға тосқауыл 
болмай, істің алға басуы екіталай. 

АУАДАН «АҚША» 
ЖАСАП ОТЫР

Инстаграмды ашып �алса�, а�ша табуды �йретіп жат�ан жандар. Оларды� ішінде 
жа�сы �стаз да, мы�ты аспаз да, жо�ары санатты дәрігер мен шаштараз да бар. 
Олар �з білгендерін б�ліседі. Біра� тегін емес. Нары�та м�ны «инфобизнес» деп 
атайды. Я�ни, айтары барлар білгенін �йретуді кәдімгі кәсіп к�зіне айналдыр�ан. 
А�парат пен білім сатып, миллионда�ан табыс тауып жат�ан кәсіпкерлер �атары да 
к�н санап к�беюде. Инфо�німді кім сатып алады? 

Көктем ҚАРҚЫН

Кейде курс сататындардың к�бі қатысқандарға 
YouTube-тан видео сілтемелер ғана бере са лады. 
Сосын инфобизнесмен дер дің нарықта қанша уақыт 
жұмыс істеп жүргендеріне де қарау керек. #йт кені 
қазір бәрі сатуды, уәде беруді қатырып, кейін оны 
орын  дай ал май жатады. Бұл инфобиз нес на рығына 
кері әсерін тигізіп жатыр.

Шынында, қоршаған ортаға, адамзатқа медици-
на лық қалдық тан келетін қауіп к�п. Сала ма ман дары 
да денсаулық сақтау мекемелерінен шыққан қоқыстың 
15 пайызы зиянды болатынын растайды. 

ҚАУІПТІ ҚОҚЫС – 
табысты бизнеске 
айналмасын! 

Пандемия ��ша�ында�ы со��ы 2 жыл адамзат�а денсаулы�ты� зор байлы� екенін 
іс ж�зінде дәлелдеді. Сын са�атында біздегі дертті� алдын алу, емдеу, сауы�тыру 
ісіні� «ж�йкесі» сыр берді. Сонда да болса к�пшілік бетперде та�ып, вакцина 
салдырып �ауіпті вирус�а �арсы �арекет �ылып жатты. Есесіне пайдаланыл�ан 
бетперделер мен вакцинадан боса�ан ��тылар медициналы� �алды�тарды талап�а 
сай залалсыздандыру мәселесін к�н тәртібіне шы�арды. 

Шынболат КҮЗЕКБАЙ
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«БАНКРОТҚА ҰШЫРАҒЫШ» 
МЕРДІГЕРЛЕР

Қаланың жаңа ықшамауданы санала-
тын 19-ықшамаудандағы әл-Фараби 
даңғылындағы үйлердің бірінің т�бесіндегі 
құбыр істен шығып, бірнеше пәтерге су 
кірді. «3 ақпан күні таңғы сағат 5-те 
шатырдағы ыстық судың құбыры жары-
лып, т�бе тесіліп, т�мендегі пәтерлерге су 
аққан. Бұл үйде менің сіңлім алты жасар 
ауыратын баласымен бірге тұрады. Ау-
тизммен сырқаттанған баласын жалғыз �зі 
қарайды. Пәтерінің ішіне су жайылып, 
баспанасыз қалды. Комиссия келіп, к�ріп 
«шығынды есептеп, сотқа беріңдер» деп 
кетті. Үйін су алған сіңлім сотқа бара ма, 
науқас баласын қарай ма?», – дейді 
Эльвираның әпкесі Дамира Сәрсембаева.

Эльвира әйгілі ғалым есімін иеленген 
даңғылдағы үйден үш жыл бұрын ипотекаға 
пәтер алған к�рінеді. Ай сайын 60 мыңнан 
алты жыл т�леуі керек. «Бұл үйге «2рлеу» 
ЖК (жеке кәсіпкерлігі) қызмет к�рсетеді. 
1 ақпанда осы үйдің тұрғындарының бірінен 
ж�ндеу жұмыстарын жүргізуге байланысты 
суық және ыстық суды �шіру ж�нінде 
�тінім түскен. Алайда тиісті жұмыс істелген 
соң жерт�ледегі судың краны ашылып, 
т�бедегісі ашылмай қалыпты. Салдарынан 
25, 20, 15 және 10 пәтерлерді су басқан. 
Оқиға орнында болып, акт толтырдық» 
делінген осы жағдайға байланысты 
түсініктеме берген 2скемен қалалық тұрғын 
үй қатынастары б�лімі таратқан ақпаратта.

Соңғы жылдары осындай жағдайдың 
тым жиілеп, «банкротқа ұшырағыш» 
мердігерлердің к�беюі тұрғындарды 
алаңдатып отыр. 2ткен жылғы статистикаға 
к�з жүгіртіп к�релік. Былтыр сәуір айында 
«Нұрлы жол» бағдарламасымен «Қазақ-
стан дық ипотекалық компаниясы» мен 
«Бәйтерек Девелопмент» АҚ мұрындық 
болуымен бой к�терген Бауыржан Мо-
мыш ұлы к�шесіндегі 9 қабатты үйдің қа-
бырғасы түн ішінде ажырап кетіп, тұр-
ғындарды бір шошытты. Бұл үйдің 
қабырғасындағы қаптама 2020 жылдың 
желтоқсан айында және 2021 жылдың 
қыркүйек айында тағы да ойылып кеткен 
болатын. «Үйге кіргеннен проблемадан к�з 
ашпадық. Мұншама жауапсыз болуға бола 
ма? Қаншама адамның обалына қалып 
отыр. Бармаған жеріміз, қақпаған есігіміз 
жоқ. Үйді салған мердігердің басшысын 
таба алмадық. С�йтсек, ол банкрот болып-
ты. Техникалық қадағалауды «AD Строй 
Групп» жасау керек болған. Олар бірде-бір 
бетке қол қоймаған к�рінеді» деп мұң 
шаққан еді сол кезде осы үйдің тұрғыны 
Бақытбек Eміренов.

2021 жылдың тамыз айында шаһардың 
19-ықшамауданындағы Есенберлин 
к�шесінің бойында орналасқан 31/2 үйдің 
қабырғасында да жарық пайда болды. 
2скемен қалалық құрылыс б�лімінің тап-
сырысымен салынған 5 қабатты тұрғын үй 
2020 жылдың соңында пайдалануға беріл-
ген. Ал былтыр қараша айында 2скеменде 

қатты дауыл тұрып, жаңбыр жауғанда осы 
ықшамаудандағы қазақтың белгілі батыры 
мен танымал жазушысының есімін иелен-
ген к�шелердегі жаңа үйлер тағы да сыр 
берді. Ілияс Есенберлин мен К�кжал Барақ 
к�шесіндегі екі үйдің қабырғасындағы 
қаптама екпінді желге шыдамады. «Білуі-
мше, бұл үй Samruk-Kazuna construction 
АҚ-ның бастамасымен салынған. Барлық 
проблема 2018 жылы басталды. Үйіміздің 
қабырғасы қаптал маған дықтан, жаңбыр 
жауғанда суланатын болды. Содан мерді-
герге әке-к�келеп жүріп, сайдинг шегелет-
тік. Олар қабырға мен сайдингтің арасына 
ештеңе салмай жай ғана шегелей салды. 
Шегелегенде біздің үйдің сол жақ қапталын 
ғана қымтағандай болды. Оң жағы әлі 
қаптаусыз тұр. Қаптамасын бастап, жарты-
лай тастап кеткен үйлер де бар жанымызда. 
Жуықта түнде үдете соққан қатты жел біздің 
үйдің сайдингінің жұлма-жұлмасын 
шығарды. Бұл жерде тоғыз үй бар. Негізі, 
талап бойынша барлығының сырты 
қапталуы керек екен. Бірақ сол талап орын-
далмай тұр. Біздің үйді салған «Техно груп» 
компаниясы банкрот болған ба, атын 
�згерткен бе? Eйтеуір, сайда саны, құмда ізі 
жоқ. Таба алмай жүрміз» деген болатын сол 
кезде айдың-күннің аманында қап тамасы 
қақ айырылған Есенберлин к�ше сіндегі 
23/2 үйдің тұрғыны Жанар Нұғы манова.

БЮДЖЕТТЕН ҚАРАЖАТТЫҢ 
Б�ЛІНГЕНІ ДҰРЫС ПА?

«Жау жағадан алғанда, б�рі етектен» 
демекші, қырсық шалғанда сапасыз 
салынған үйлердің мердігерлері де жауап-
сыз һәм «банкротқа ұшырағыш» келеді 
екен. Eлде әуелден осылай жоспарлай ма 
екен?! Амалы таусылған тұрғындар сенген 

мердігердің орнын сипап қалған соң қайда 
шағымданады? Eрине, әкімдікке. Тұрғын-
дар жиі-жиі шағымдана берген соң облыс 
әкімі былтыр жыл соңында Бауыржан 
Момышұлы к�шесіндегі сапасыз салынған 
үйдің жағдайын зерттеп-зерделеу үшін 
арнайы комиссия құрылғанын айтып: 
«Арнайы комиссия сметаны қайта есептеп, 
шешімін шығарды. Барлық құрылыс кем-
шіліктерін жою үшін 280 млн теңге қажет 
екен. Егер жыл соңына дейін компания 
�кілдері мәселені шешпесе, онда мен ком-
панияны сотқа беруді тапсырдым. 2йткені 
мәселе заң негізінде шешілуі керек. 2з 
тарапымнан к�ппәтерлі үйдің тұрғын-
дарына бюджеттен барлық кемшіліктерді 
жоюға қажетті соманы б�ліп, барлық 
жағдаймен қамтамасыз ететінімізге сендір-
гім келеді. Тұрғындардың басым б�лігі 
үйлерін несиеге алған, сондықтан оның 
сапасынан зардап шекпеу керек» деп жаз-
ған болатын 9 желтоқсанда Facebook 
парақшасында.

МҰНЫ БІР ДЕҢІЗ
Екіншіден, биыл қаңтар айында 

2скемен қаласының әкімі Жақсылық 
Омар бұған дейін тұрғындардың мазасын 
қашырған Қазыбек би даңғылындағы 7/4, 

7/1 және 5/1 үйлердің қасбетіндегі сай-
динг  тердің шаһар бюджеті есебінен жаңар-
тылып, ауыстырылатынын айтқан еді. 
«Үйдің кепілдік қызмет к�рсету уақыты 
�тіп кеткен, ал �з қаражатына қаптаманы 
ауыс тыруды тұрғындардың қалтасы к�тер-
мейді. Осыны ескере отырып, қалалық 
бюджеттен қаржы б�лінді» деп түсіндірген 
еді мұны қала әкімі. 

Т�ЖІРИБЕЛІ ҚҰРЫЛЫСШЫ 
НЕ ДЕЙДІ?

Осы дұрыс па? Ж�ндеу жұмыстарына 
бюджет қаражатын жұмсау қаншалықты 
қисынды? «Банкротқа ұшырадым» деп 
тұрғындарды сазға отырғызып кеткен 
мердігерлер жауапқа тартылмай ма? Бұл 
сұрақтарды құрылыс саласында 40 жылдан 
астам жұмыс істеген, бригадир, учаске 

бастығы секілді қызметтерді атқарған, 
облыс аумағында 8 мектеп, басқа да ны-
сандарды салуға атсалысқан «Қазақстан-
ның құрметті құрылысшысы» Алтынбек 
Жәкебаевқа қойдық. «Негізі, дұрыс емес. 
Бұл енді екі жұмыс. Бюджет қаражатын 
босқа шығындау. Бір жағынан мұны 
әкімдіктің �здері жіберген қателікті жуып-
шаюы деп түсінуге болады. Себебі олар бұл 
нысанды �здері қол қойып, қабылдап 
алған. Демек, олар да жауапты. Ал мердігер 
компанияның кепілдік мерзімі біткен. «Іс 
бітті, қу кетті» деген тәжірибелі құрылысшы 
�зінің бірнеше ұсынысын айтты.

«Қойшы к�п болса, қой арам �леді». 
Байырғы құрылысшының пайымынша, 
бұрынғы «подрядный способ», яғни мер-
дігерлік әдісті қалпына келтіру керек. Бұл 
дегеніміз – бір нысанды бір ғана бригада-
ның салып шығуы. Бригада құрамында тас 
қалаушы, дәнекерлеуші, сантехник, элек-
трик, яғни құрылысқа қатысты барлық 
мамандық иелері болуы қажет. «Ең басты-
сы, құрылыс басындағы адамдар, құрылыс-
шыларды басқаратын бригадир сауатты 
болуы керек. Жұмыс істейтін жерде жұ-
мыс шыларға арналған, таңертең бас қо-
сып, алдағы жұмыс барысын ақыл дасатын, 
түсіндіретін уақытша ғимараттың болғаны 
ләзім. Сонда ғана сапа болады. Осындай 
дүниелерге ұсақ-түйек деп к�біне мән 
бермейміз», – дейді Алтынбек Жәкебаев.

Екінші, техникалық қадағалау қызметі 
мен тапсырыс берушінің жауапкершілігі. 
Техникалық қадағалау қызметінің маман-
дары нысанда құрылыс басталған кезден 
соңына дейін жүріп, құрылыстың жобаға, 
сметаға сәйкес жүргізіліп жатқанын жиі 

тексеріп отыруы керек. «Негізгі жауапкер-
шілік – соларда. Олар тапсырыс берушімен 
тығыз байланыста жұмыс істегені ж�н. 
Кемшілік дер кезінде ж�нделіп, ретке 
келтірілсе, кейін қабырға жарылу, т�беден 
су ағу секілді мәселелер болмас еді. Ал 
санитарлық-эпидемиологиялық бақылау, 
�рт с�ндіру қызметтерінен, әкімдік �кіл-
дерінен құралған, нысанды қабылдап ала-
тын комиссияның жұмысы да �те жауапты. 
Бір с�збен айтқанда, үйді салған қарапайым 
құрылысшыдан нысанға қол қоятын ко-
миссия мүшелерінің әрқайсысы үлкен 
жауапкершілікті сезінуі керек. Бұлай бол-
маса, «сапасыз үйлер сериясы» жалғаса 
береді», – дейді байырғы құрылысшы.

 Азамат ҚАСЫМ,
Шығыс Қазақстан облысы

Наима НҰРӘЛІ

Д�РІГЕ БАЙЛАНҒАН ҒҰМЫР
Арқа бұлшық ет атрофиясы – генетика-

лық ауру, оның кесірінен адамның барлық 
бұлшық еті семіп, салдарынан �ліп кетуі 
мүмкін. Денсаулық сақтау министрлігі 
елде бұл диагнозбен қанша адам ауыраты-
нын нақты айтпайды. Қазір оны бюджет 
қаражаты есебінен емдеу хаттамасына 
енгізді. Бір ампуланың құны – 50 миллион 
теңге. Осындай алты ампулаға бір жылға 
�тінім берілді. Бірақ нусинерсен (спинра-
за) препаратын �мір бойы қабылдау керек. 
Ал АҚШ-та ғана қолжетімді золгенсма 
дәрі сі нің бағасы – 2 125 000 доллар, 915 
миллион 365 мың теңге. Оның сатылымы-
на 2019 жылы ғана рұқсат берілді. Препа-
ратты бір рет қабылдаса, жеткілікті. Бұған 
дейін Қазақстанда золгенсма препаратына 
қажетті қаржыны бір ғана отбасы к�птің 
к�мегімен жинап еді. Ақсайдан келген 
Эмирдің емі сәтті �тіп, анасы ұлының 
жағдайы едәуір жақсарғанын жеткізген.

 «Золгенсма �ндірушісі АҚШ үкіметі 
бір баланың бүкіл ғұмыры үшін 5 миллион 
доллар жұмсайды деп санайды. 2ндіру-
шілер ата-аналарға «Жарайды, біз сізден 5 
миллион доллар алмаймыз, бірақ инъек-
ция 1,8 миллион доллар тұрады. Осылай-
ша, баға шығады», – дейді Глеб Кузнецов.

Негізі, золгенсма �ндірушісінің кли-
ника лық және экономикалық тиімділікті 
ескере отырып, әртүрлі елдер үшін дәрі-
дәрмектің құнын есептеуіне болады. Сон-
да бұл инъекция бағасы АҚШ-та, Ресейде, 
Еуропада, Ганада, Қазақстанда басқаша 
болар еді. Бірақ �ндіруші: «жоқ, жоқ, баға 
барлық жерде бірдей болады. Келіспесеңіз, 
сатып алмаңыз!», – дейді. Дәрі �ндірушілері 
осылайша адам �мірінің құнын анықтайды.

Препарат құны елдің байлығына да 
байланысты. Мәселен, С гепатитіне қарсы 
тұратын дәрінің бағасы АҚШ-та б�лек. 
Яғни, бір елде арзан болса, екінші бір елде 

қымбат. Бұл С гепатитінің жұқпалы ауру 
екендігіне байланысты. Бір елде дерт ем-
делмесе, онда гепатит толқыны дәріні 
�ндіруші елді де жаулап, оны емдеу үшін 
қыруар қаржы жұмсауды қажет етеді. 
Сондықтан кедей елдер үшін бағаның 
т�мендеуі қайырымдылық емес, нарықтық 
стратегия. Ал генетикалық ауруларға 
арналған дәрі-дәрмектер үшін мұндай 
мысалдар жоқ. «Т�лем жасаңыз немесе 
сатып алмаңыз» дейтін АҚШ-тағы 
сақтандыру компаниялары әлемде қанша 
адам бұлшық атрофиясына қарсы ем ал-
майтынына терең мән бере бермейді. 
АҚШ-та сақтандыру компанияларының 
к�пшілігі бұл дәрі-дәрмектің шығындарын 
�темейді, сондықтан кейбіріне клиент-
терінің емделуін бес жыл ішінде 425 мың 
доллардан б�ліп т�леуге мүмкіндік беріл-
ген.

Құны қымбат дәрілер тізімінде зокин-
ви екінші тұр. Бағасы – 1 032 480 доллар, 
440 751 085 теңге. Зокинви – ерте қартаюды 
тудыратын сирек кездесетін генетикалық 
ауруды емдеуге арналған алғашқы және 
жалғыз дәрі. 2кінішке қарай, зокинви 
прогерияны емдемейді. Аурудың дамуына 
жауап беретін негізгі фермент фарнезил-
трансфераза синтезін тежейді. Бұл проге-
риямен ауыратын науқастардың ғұмырын 
15 жылға ғана ұзарта алады. 

Бұдан кейін тізімде даниэлза дәрісі тұр. 
Құны – 977 664 доллар, 421 138 545 теңге. 
Сүйек немесе сүйек кемігі нейробластома-
сы бар балалар мен ересектерді емдеуге 
арналған. Danyelza б�телкесінің құны 20 
368 долларды құрайды, ал науқасқа жылы-
на шамамен 48 шыны қажет. 

Миалепт – 889 904 доллар, 383 335 047 
теңге. Миалепт жалпыланған липодистро-
фиясы бар пациенттерде лептин жетіспеу-
шілігін емдеу үшін қолданылады, орга-
низмдегі майдың қалыптан тыс таралуын, 
ақуыз жетіспеушілігін бақылаудың жалғыз 
тәсілі – осы дәрі. Күніне бір рет қабылдау 
қажет. Сонда айына 14 б�телкеден келеді. 

Бұл дәрі сирек кездесетін ауруды бақылау-
дың жалғыз құралы болғандықтан, оның 
да үнемді баламалары жоқ.

Luxturna – 850 000 доллар, 366 146 000 
теңге. Дәріні Филадельфияда орналасқан 
гендік терапия саласындағы Spark 
Therapeutics фармацевтикалық компания-
сы шығарады. 2017 жылдың желтоқсанын-
да АҚШ-тың 2німдер және дәрі-дәрмектер 
басқармасы (FDA) Luxturna препаратының 
к�здің ішкі тор қабығының сирек кезде-
сетін тұқым қуалайтын ауруы – лебер 
амаврозын емдейтін қасиетін растады. 
Препарат гендік модификацияланған 
вирустың к�мегімен к�здің ішкі тор 
қабығының жасушаларын дұрыстап, к�ру 
қабілетін қалпына келтіруге жәрдемдеседі. 
Вирус 45 минутқа созылатын ота арқылы 
тікелей к�з алмасына енгізіледі. Препарат-
ты бір рет қабылдаудың �зі жеткілікті. 
АҚШ-та бұл диагнозбен 2 мыңға жуық 
адам �мір сүреді. 

Бринейра – 730 340 доллар, 314 601 258 
теңге. Баттен ауруының белгілі бір түрін 
емдеуге арналған, 2 типті кеш нәрестелік 
нейроналды цероидты липофусциноз деп 
аталатын алғашқы дәрілік зат. Баттен 
ауруының белгілері 2 мен 4 жас аралығында 
байқалады. Баланың с�йлеуі кешеуілдеп, 
қозғалысы қиындайды. Бірақ Brineura 
ауруды толығымен емдемейді. Бірақ бұл 
препарат трипептидилпептидаза-1 фер-

ментінің жетіспеушілігін толтыра отырып, 
үш жастан асқан кейбір науқастарда 
қозғалыстың шектелуін баяулатады.

АЛАЯҚТЫҚ ТА,
 ҚҰНЫҚҚАНДЫҚ ТА ЖОҚ ЕМЕС
Үлкен ақша айналатын жерде пайда 

табуға тырысатын алаяқтар пайда болады. 
Бұл фармацевтика саласына таңсық емес. 
Саладағы ең үлкен жанжалдардың бірі – 
америкалық кәсіпкер Мартин Шкрелимен 
байланысты.

Шкрелидің Retrophin фармацевтикалық 
компаниясы сирек кездесетін тұқым 
қуалайтын ауруды емдеу үшін қолданы-
латын Thiola препаратына авторлық құқық 
сатып алып, артынша дәрі-дәрмектің 
құнын 2 000 пайызға арттырып жіберген. 
Кейін кәсіпкер Retrophin компаниясынан 
кетуге мәжбүр болды, ал компанияның 
бағалы қағаздармен сауда жасау ереже-
лерін бұзғаны үшін оны сотқа берді.

Бір жылдан кейін жаңадан құрылған 
Шкрели Turing Pharmaceuticals компания-
сы daraprim препаратымен сондай 
қитұрқылыққа барып, оның бағасын 13,5 
доллардан 750 долларға аспандатып жібер-
ген. 1953 жылдан бері шығарылған daraprim 
бағасын т�мендету туралы талапқа жауап 
ретінде Шкрели препаратты дамыту үшін 
қаражат керегін айтып, �зін ақтап алған. 
Ақыр соңында, сот Шкрелиге 7 миллион 

доллардан астам айыппұл салып, жеті 
жылға бас бостандығынан айырды.

САПАСЫН БАҒАСЫ АНЫҚТАЙ МА?
Дәрінің бағасы қаншалықты қымбат 

болса, соншалықты аурудан айықтырады 
деген қате түсінік. Бұрынғы Денсаулық 
министрі, медицина ғылымдарының до-
кторы, профессор Жақсылық Досқалиев 
та бұл ойымызды қуаттап отыр.

«Мұндай дәрілердің ішінде түпнұсқа 
түрлері бар. Ондай дәрілердің құны қашан 
да қымбат болады. Құрамындағы заттарға 
байланысты. Қатерлі ісік ауруларына 
қарсы тұратын дәрілер �з алдына жоғары 
бағада болады. Балаларда кездесетін арқа 
бұлшық ет атрофиясын емдейтін дәрі 
АҚШ-та шыққанына к�п уақыт болған 
жоқ. Оның зерттелуіне к�п қаражат 
жұмсалды. Жаңадан шыққан дәрі болған-
дықтан, қазақстандықтарға қолжетімді 
емес», – дейді Ж.Досқалиев.

Дәріні ойлап таппастан бұрын ғылыми-
зерттеулерге қаражат жұмсалады. Оны 
патенттеуге қанша жұмсалғаны ескеріледі. 
Және монополист компания тұтынушылар 
нарығының �з қолынан ешқайда қаша 
алмайтынын біліп, бағаны қалауынша 
аспандатады. 2йткені бәсеке жоқ. 

Қорытындысында, қымбат дәрі-
дәрмекті науқас балалардың отбасы �з 
қаржысына сатып алуы керек. Қалтасы 
к�тере бермейтіндіктен, қайырымдылық 
қорларға үміт артады. Қоғам �кілдерінің 
айтуынша, отандық медицина дамып 
жатқанына қарамастан, ауруханалардың 
жабдықталу деңгейі әлі де т�мен. Жақсы 
аппараттар мен УЗИ, МРТ қорытындысын 
түсіндіре алатын маман тапшы. Емдеу әдісі 
де үлкен мәселе туғызады. Сала мамандары 
жетіспейді. Eсіресе, ауылды жерде ауруды 
ерте анықтау қиын. Тағы бір мәселе, 
медициналық к�мекке жүгінбей, баласын 
дәстүрлі емес әдістермен емдеуді ж�н 
к�ретін ата-ана да бар. 

Ауру күтпейді, аямайды. Айсезімнің 
еміне қаржы жиналды ғой, бірақ мұндай 
дертке шалдыққан ол жалғыз емес. Сол 
сияқты қаншама ата-ана баласының еміне 
қажетті қаржы жиналар күнді күтіп жүр. 
Бірақ бұл бір отбасының ғана мәселесі 
емес. «Дені сау ұрпақ – ұлт болашағы» 
десек, ауыр дертке шалдыққан сәби де 
қоғамның бір б�лшегі. Мемлекеттің 
болашағын ойласақ, мұндай мәселеде 
қайырымды жандарға иек артпай, мемле-
кеттік деңгейде шешімін табатын уақыт 
жеткен сияқты.

«САПАСЫЗ ҮЙЛЕР СЕРИЯСЫ» 
қашанға дейін жалғасады?

Қат дәрілердің құны да қымбат
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�лемдегі е	 
ымбат дәріні	 ба�асы – 1 миллиард те	ге. �аза
станда 
тіркелмеген, тіпті ел аума�ына кіргізу м�мкін емес Zolgensma препаратын 
А�Ш-тан табу�а болады. �аза
станда 1 жас 7 айлы
 Айсезімге б!лшы
 
атрофиясы дерті жармасып, �!мырын сол дәріге ба�ынышты етті. Сауы�ып 
кетуі �шін атал�ан препарат о�ан 2 жас
а дейін салынуы керек. �аржы жи-
науды б�лдіршінні	 ата-анасы былтыр наурыз айында баста�ан. 11 айдан 
кейін еліміздегі белгілі әнші-актерлер, а
ындар, блогерлер, кәсіпкерлер 
бастап, халы
  
олдап, жанса
тау б'лімінде жат
ан Айсезімні	 еміне 
ажетті 

аржыны топтастырды. �ат дәріні	 
ымбат болуыны	 себебі неде? �!ны 
к'кке !ш
ан та�ы 
андай дәрілер бар? Бастысы, нау
асты ажалдан араша-
лай ала ма?

)скеменде жа	адан салын�ан �йлерді	 жыры бітер емес. Біріні	 
абыр-
�асы жарылса, енді бас
асыны	 сырт
ы 
аптамалары 
а
ырап, ортасынан 

а
 айырылып, та�ы біріні	 т'бесі ойылып, су а�ып, т!р�ын дар ды	 әбден 
берекесін кетіріп отыр. 

Соңғы жылдары осындай жағдайдың тым жиілеп, «банкротқа ұшырағыш» 
мердігерлердің к�беюі тұрғындарды алаңдатып отыр. !ткен жылғы 
статистикаға к�з жүгіртіп к�релік. Былтыр сәуір айында «Нұрлы жол» 
бағдарламасымен «Қазақ стан дық ипотекалық компаниясы» мен «Бәйтерек Де-
велопмент» АҚ мұрындық болуымен бой к�терген Бауыржан Мо мыш ұлы 
к�шесіндегі 9 қабатты үйдің қа бырғасы түн ішінде ажырап кетіп, тұр ғындарды 
бір шошытты.
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АЙМАҚAI  YNQQ

Мұнда 6 жылдан бері тұрып 
жатқан Жасұлан Ақтаев – ұры-
лардың құрбаны болғандардың 
бірі. Бастапқыда мұнда тұрғын 
халық аз болған, кейін к�шіп 
келушілер қатары артып, қазір 
едәуір үлкен ауылға айналыпты. 
«Отбасыммен 3 б�лмелі кішірек 
үйде тұрамыз. 21 қаңтар күні кеш-
кі сағат 7-11 арасында қонаққа 
барып келдік. Келгенімізде терезе 
ашық тұрғанын к�рдік. Оған аса 
мән бермей, терезені ашып ке-
тіппіз деп жауып алдық. Ішке 
кірген соң келіншегім шкафтың 
шашылып жатқанын к�рді. С�й-
тіп, артынша �зінің алтын-кү міс-
терінің қолды болғанын айтып, 
ойбайлап қалды. Байқасақ, те-
резеден бері шкафқа дейінгі аяқ-
киім іздері к�рініп тұр. Үй де 
он шалықты суымапты. Соған 
қарағанда біздің келуіміздің 
алдында болған оқиға сияқты. 
Дереу полицияны шақырттық. 
Олар тексеріп, «із қалмапты, қол-
ғаппен қараған сияқты» деп кетіп 

қалды. 300 мың теңгенің жоба-
сын да әшекей мен інімнің, келін-
шегімнің және менің құжат са-
лын ған с�мкемді алып кеткен. 
Сол күйі табылған жоқ. Жақында 
құжаттарымды қайта рәсімде-
дім», – дейді ол. Елді мекен тұр-
ғы ны осы жағдайдан кейін ауыл 
тұр ғындары ашқан WhatsApp-та-
ғы чатқа болған оқиғаны жазып, 
к�ршілерін сақ болуға шақырған. 
Бірақ бұл жағдай бұдан бұрын да 
болып жүрген және бұдан кейін 
де талай болған. «Дәл қазір ұр-
лыққа түсудің маусымы екен. Біз 
мұны қайдан білейік? Ұрылар 
осындай қыстыгүндері адамдар 
үйлерінен шықпайтын уақытта 
жорыққа шығады екен. ;кінішке 
қарай, бірде-бір рет қылмыскер 
құрықталмаған. Қазір біз ұр лан-
ған затқа емес, балаларымыздың 
қауіпсіздігіне алаңдап отырмыз. 
Себебі бір үйге екі реттен ұрлыққа 
түсу жағдайы болған. Сондықтан 
үйге тағы айналып келіп қала ма 
деген қауіппен әйел, бала-шағам 

үрейде отыр. Сыртқа шығуға 
жүрексінеді», – дейді ол. 

Мұнда учаскелік инспектор 
жиі ауысады. Жуырда тағы басқа 
инспектор келіпті. Қоғамдық 
тәр тіпті қамтамасыз етіп, тұр-
ғындардың тыныштығын қам-
тамасыз етуі тиіс полицейлердің 
осы уақытқа дейін ұрыны ұстай 
алмай қауқарсыз отырғанына 
күйінеді. Соңғы кездері ғана к�-
шеде дабылқаққышын қосып 
жүретін полицейлердің бұл әре-
ке тіне тұрғындардың к�ңілі тол-
майды. Себебі бұл жағдай к�пке 
созылмайтыны белгілі. Одан да 

ұрыны астыртын әрекетпен ұстау 
керек екенін айтады. Бүгінде елді 
мекендегі кейбір белсенділер 
к�шеде салт жүргендерді тексеріп, 
бұл іске �здері кіріскен. 

Ал Нышанәлі Дәуренбековтің 
үйін ұрылардың үптеп кеткеніне 
10 күн болыпты. Баукеспелер 
теледидар мен ноутбукты қолды 
еткен. Асардан үй сатып алғанына 
бір жыл болған Назира апаның 
�ткен бейсенбіде пердесі мен 
аспашамын ұрлап кеткен. «Мұнда 
әлі жылу жоқ. Сондықтан ауыл-
дан әлі к�шіп келмедік. Енді жиі-
жиі болатын ұрлықты ести берген 

соң мұнда тұруға қорқып та отыр-
мыз. Сатып, қала ішіндегі к�пқа-
батты үйлерге к�шсем бе деп 
отыр мын», – дейді әжей. 

Тұрғындардың барлығы дер-
лік тәртіп сақшыларына сенбейді. 
Оларды ұрылармен сыбайлас 
дейтіндер к�п. Ұстаған күдіктіні 
шығарып жіберіпті дегенді де жиі 
естиді. Тіпті, Гаухар Bбішованың 
үйіне ұрылар тапа-тал түсте ке-
ліпті. «Бұл ұрлық қанша жылдан 
бері тыйылмай келеді. Екі жыл 
бұрын үйіме баса-к�ктеп келген 
суық қолдылар екі баламды екеуі 
қабырғаға тақап тұрып, үшіншісі 
үйден бағалы зат, ақша іздеген. 
Алғашында кіре сала «ақша 
қайда, мамаң жіберді» дейді. 
Одан соң �здері іздеген. Кейін бір 
балам сытылып, далаға айқайлап 
шыққанда, бұлар тез к�лігіне 
мініп қашып кетеді. Сүндет той 
істегелі жүрген едім. Үйде ақша 
да бар еді, таба алмапты. Соған 
қарағанда, үйінде адам жоғын, 
ақшаның кімде бар екенін білетін 
адамдар шығар», – дейді ауыл 
тұрғыны. Бала-шағасының аман-
дығына шүкіршілік еткен ол 
арыз данбапты. Одан кейін мектеп 
үйінің жанында болса да, бала-
ларын сабаққа апарып алып ке-
леді. «Асарда қорқатын заман 
бо лып тұр. Осы уақытқа дейін 
«ұры ұсталды» не болмаса, «бі реу-
дің заты табылыпты» дегенді ес-

тіген емеспін», – дейді ол. Тіпті, 
осындай айқай-шу болып, тұр-
ғындар жиналып жатқанның 
�зінде шеткі үйлерді тонап кет-
кен. Бұл енді мүлдем шектен 
шыққандық. 

Учаскелік полицейлер болса, 
«қылмыстың �ршуіне инфрақұ-
рылымның жоқтығы себеп болып 
отыр», – дейді. Ауылда тіркелген 
11 ұрлық қылмысының біреуі де 
ашылмаған. Бар тапқаны – учас-
келік полицейді ауыстыру. Жуыр-
да тағы біреуін алып келіпті. Қа-
ратау ауданы ПБ жергілікті по-
лиция қызметінің бастығы Ба-
уыр жан Оразымбетов жаңадан 
келген тәртіп сақшысының тә-
жірибесі мол екенін айтты. «Жа-
ңадан келген учаскелік поли-
цейдің қылмыс ашуға бейімі мол. 
Халықпен жақсы тіл табысып 
жатыр. Осы жерге жақын маңда 
тұрады. Осында әдейі қойып 
отыр мыз. Енді қылмыс азаяды. 
Жұмыс атқарамыз. ;здеріңіз бай-
қағандай, к�шелер асфальттал ма-
ған, су, жарық жоқ. Жарық қою, 
камера орнату мақсатында әкім-
дікке ұсыныс бердік», – деді ол. 

Ал мұндай жауаптың талайын 
естіп, зәрезап болған тұрғындар 
енді кімге барып шағым айтарын 
білмей отыр.

Назгүл НАЗАРБЕК,
Шымкент қаласы

Шек ара шебіндегі, ел-
ді� шеті, желді� �тіндегі 
б�рын �з алдына аудан 
бол�ан ��ірді� т�р�ындары 
«ау данымыз �ай та ашы-
лып, айымыз о�ынан туар 
ма екен?» деген �кілі �міт-
ті� жетегінде ж�р. �сіресе, 
мар�ак�лдіктерді� е� бас-
ты арманы да – осы. 

 

ПРЕЗИДЕНТ 
П�РМЕН БЕРДІ, 

ҮКІМЕТ НЕГЕ ҮНСІЗ?
Иә, бұған себеп те жоқ емес. 

Былтыр қараша айында �ткен 
Ұлттық қоғамдық сенім кеңесінің 
VI отырысында Президент шек-
ара лық аудандарды дамыту бағ-
дарламасын дайындау туралы 
тап сырма беріп: «Шекара маңын 
бос қалдыруға болмайды. Бұл – 
ұлт тық қауіпсіздікке тікелей қа-
тысы бар мәселе. Оны жүйелі 
түр де шешу қажет. Қомақты қара-
жат керек болады. Үкіметке мұны 
жан-жақты қарастырып, шека ра-
лас аймақтарды дамыту ж�нінде 
ұсыныс енгізуді тапсырамын» 
де ген болатын.

Парламент Мәжілісінің депу-
таты Ерлан Саиров мұны тағы да 
Үкіметтің есіне салып, Премьер-
Министрдің бірінші орынбасары 
Роман Склярға депутаттық сауал 
жолдады. «Шығыс Қазақстан об-
лысының үш шекаралық Катон-
қарағай, Марқак�л, Тарбағатай 
аудандарын ашу мәселесін шұғыл 
шешу керек» деп мәселені т�тесі-
нен қойған депутат бұрынғы Ка-
тонқарағай ауданындағы 22 мың 
халықтан 5, Марқак�л ауданында 
25 мың халықтан 8, Тарбағатай 
ауданында 45 мың халықтан 19 
мың адам қалғанын жеткізді. 
«Аза маттардың к�шу процесі әлі 
де тоқтаған жоқ. Алдағы 5 жыл 
ішінде тек Катонқарағай ауда-
нын да 13 ауыл бос қалуы мүмкін. 
Халықтың үдемелі к�шу процесін 
тоқтатпасақ, 10 жылдан кейін 
Израиль мемлекетінің аумағымен 
тең Марқак�л, Катонқарағай 
аудандарында 500 тұрғындай ғана 
қалады», – деді халық қалаулысы.

Десек те Президент пәрмен 
бергенімен, Үкімет әзірге үнсіз. 
Бұл мәселеге байланысты пози-
ция сын білдірген жоқ. Ал шекара-
лық аймақтағы тұрғындар Ақорда 
мен Үкіметтен үлкен үміт күтіп 
жүр. Жақында бұрынғы Марқак�л 
ауданының бір топ тұрғыны Пре-
зиденттің атына бейнеүндеу жол-
дап, Марқак�л ауданын қайта 
қал пына келтіруді талап еткен 
петиция жариялады. «Қазақстан 
Пре зиденті Қасым-Жомарт Ке-
мел ұлы! Сіздің «Халық үніне құ-
лақ асатын мемлекет» тұжырым-
дамасын іске асырамыз деген 
бас тамаңызға үміт арта отырып, 
Марқак�л �ңірін қайта қалпына 
келтіруді ұсынамыз. 1997 жылы 
аудан тарағаннан кейін шаруа-
шылықтар тоқтады, кәсіпкерлік 
әлсіреді. Аудандық ауруханамыз 
да жабылып тынды. Үкіметтен 
үміт үзген ел орталыққа үдере 
к�шті. Бүгін Марқак�л �ңірінде 

аудан халқының үштен бір б�лігі 
ғана қалды. Қазір қай жағыңа 
қарасаң да, игерілмеген егістік, 
бос қалған үйлер, құлаған бала-
бақша. К�п мәселенің жалғыз 
шешімі – Марқак�л ауданын 
қайта қалпына келтіру. Қазір к�р-
шілес жатқан Қытай елінің түнгі 
шамдары жарқырап, тордың арғы 
жағында елді мекендер саңы рау-
құлақтай �сіп жатса, біз жақтағы 
үйлердің шамы жылдан-жылға 
ке міп барады. «Бос жатқан жер 
жау шақырады» демекші, шекара-
лық аудандарды бос қалдыру 
қандай саясат екеніне халықтың 
миы әлі жетпей жүр. Егер аудан 
қалпына келтірілсе, біздің табиға-
ты к�ркем, қойнауы қазынаға 
то лы Марқак�л ауданы да елі міз-
дің дамуына �з үлесін қосатынына 
сенімдіміз» делінген бейнеүн-
деуде.

МАРҚАК�ЛДІҢ 
МҮМКІНДІКТЕРІ

«Үйлену оңай, үй болу қиын» 
демекші, «егер аудан құрылған 
жағ дайда ол �зін-�зі ақтай ма, 
аяғынан қаз тұрып кете ала ма?» 
деген сауалдардың да туындай-
тыны заңдылық. Осы сұрақтарды 
кезінде Марқак�л �з алдына жеке 
аудан болғанда әртүрлі қызмет 
атқарған азаматтар, экономистер 
мен кәсіпкерлерге қойдық. Кеңес 
заманында Тарбағатай, Мар қа-
к�л, Катонқарағай, Күршім �ңір-
лерінде басшылық қызметтерде 
жұмыс істеп, 10 жылға жуық Тар-
бағатай аудандық партия коми-
тетінің бірінші хатшысы, Шығыс 
Қазақстан облыстық партия ко-
митетінің хатшысы болған Сай-
лау хан Аухадиев пайдалана білсе, 
Марқак�лдің әлеуеті зор екенін 
айтады. Шекаралық аудандарды 
бес саусағындай білетін ақсақал-
дың пайымынша, Марқак�лде 
туризм мен кен орындарын былай 
қойғанда, мал, балық, марал, бау-
бақша және орман шаруашылық-
тарын дамытуға мүмкіндік мол. 
«Марқак�л – мал шаруашылығы-
на қолайлы аудан. Bсіресе, қой, 
жылқы �сіруге. Кезінде Қаба 
сов хозында асылтұқымды жыл-
қылар к�п болды. Марқак�лдің 
ш�бі шүйгін. Марал �сіруге де 
бо лады. Марқак�лдің ұшқыш ба-
лығы (ускуч) �з алдына, Қара 
Ер тістің бойы балық шаруашы-
лығын �ркендетуге сұранып-ақ 
тұр. Бұл �ңірде суармалы жерлер 
к�п. Бау-бақшаға аса қолайлы. 
Кезінде Қалжыр �зенінде кішігі-
рім ГЭС болғанын айтады. Соны 
қалпына келтірсе. Марқак�лде 
орман қоры да мол. Құрылыс ма-
териалдарын да к�птеп дайын-
дау ға болады», – дейді ол.

Марқак�л �ңірінің Қаба сов-
хозында 18 жыл мал дәрігері, 15 

жыл зоотехник болып еңбек ет-
кен Bділхан Бекбосынов: «Ке-
зінде 25 мыңға дейін қой �сірдік. 
Марқак�лдің мал шаруашылы-
ғындағы әлеуеті зор. Соны дұрыс 
пайдалана білу керек» деп �з 
пікірін білдірді.

Марқак�лдің тумасы, қазір 
Алматы облысында қызмет ат-
қарып жүрген кәсіпкер Нәси мол-
да Бакиннің пікірінше, �ңірде 
қазба байлықтың қоры да аз емес. 
«Қалжыр �зенінің бойында «Қар-
шыға» деген кен орны бар. Ол 
жер де т�рт-бес компания бар. 
Қа зір Маңқан, Жалаңаш деген 
жер лер ашылып жатыр. Осы кен 
орындарының �зі-ақ аудан бюд-
жетін толықтырады. Аудан құ-
рыл са, �з күнін �зі к�ріп кетеді» 
деп Марқак�лдің тағы бір мүмкін-
дігін меңзеген кәсіпкер Алматы 
облысында жаңадан құрылған 
Райымбек ауданының тәжірибе-
сін шығыста да енгізсе деген 
ұсынысын жеткізді.

Оның ойынша, Марқак�л 
ауданы қайта құрылған жағдайда 
мұн дағы бұзылып кеткен бұрын-
ғы ғимараттарды қайта қалпына 
келтіруге облыстың �зге ауданда-
ры к�мекке келуі керек. «Кеген 
мен Райымбек аудандары б�лініп, 
орталығы Нарынқол ауылы бо-
лып, Райымбек ауданы қайта 
құ  рылғанда Алматы облысының 
басшылығы �ңірдегі аудандарға 
ғана емес, жергілікті ірі компа-

ния ларға осындай �тініш жасады. 
Райымбек ауданы Үкіметтің қа-
ражатынсыз-ақ құрылды. Мәсе-
лені облыс әкімінің �зі-ақ шешті. 
Жергілікті халықтың �тініш-ті-
легін ескерді. Мұны шығыста да 
неге жасамасқа? Бұл кезінде Үкі-
мет басқарған, тәжірибелі басшы 
Даниал Ахметовтің қолынан кел-
мейді дегенге �з басым сен бей-
мін», – дейді Нәсимолда Бакин.

Белгілі экономист, сарапшы, 
GSB UIB бизнесті талдау орта-
лығының директоры Мақсат 
Халық та осы пікірде. «Халықтың 
аудан орталығын қайта құру ту-
ралы ұсынысы орынды деп ой-
лаймын. Негізі, шекаралық ай-
мақ тағы аудандардың �з алдына 
дербес болғаны дұрыс. ;ңірлік 
басқарудың осы сценарийін 
әлем дік тәжірибеде жақсы қол-

данады. Адамдар аз қалды деп 
аудандарды біріктіре бергеннен 
ештеңе ұтпаймыз. Бұл жағдайды 
одан әрі ушықтыруы мүмкін. 
Мәселен, Райымбек ауданын 
қай та құрар кезде: «Жеке аудан 
болу үшін 50 мың халық болуы 
ке рек, оған адам саны жетпейді» 
де ген әңгімелер болды. Бірақ Ал-
ма ты облысының басшылығы 
халықтың мүддесін бірінші орын-

ға қойып, адам саны жетпесе де 
аудандарды б�лді. Нарынқол 
�ңі рі қазір қайтадан жандана 
бастады. Осы тұрғыдан алғанда 
шекаралық аудандардың �зге 
елмен шектесетінін және жер гі-
лікті тұрғындардың экономи-
калық белсенділігін арттыру 
мақ сатында б�лек аудан ретінде 
қарастырған дұрыс. Бір мысал 
айтайын. Алматы облысының 
шек аралық аймағындағы Саты 
ауылы қазір ең кәсіпкері к�п ауыл 
болып отыр. Bрбір үй қонақ кү-
теді. Марқак�лдің к�л жағасын-
дағы ауылдарын осы Саты ауы-
лының үлгісінде неге дамытпасқа? 
Егер Марқак�л аудан ретінде 
құ рылып жатса, осы аймақтағы 
азаматтардың еңбекақысын бір 
жарым ставкаға к�теру, к�шіп 
баратын адамдарға жеңілдікпен үй 

беру, ауыл шаруашылығымен шұ-
ғыл данамын деген азаматтарға жер 
беру, 50 пайыз жеңілдікпен несие 
қарастыру секілді мәселе лерді ой-
ластырған ж�н», – дейді ол.

АУЫЛҒА БАРУҒА ДАЙЫН 
ОТЫРҒАН АЗАМАТТАР
Егер Марқак�л аудан ретінде 

құрылса, туған топырақтарына 
бет бұрып, елді мекендегі елді 
ыды ратпай сақтау үшін шаруа-
шы лық ашып, жерлестерін жұ-
мыс пен қамтуға ниет білдіріп 
отыр ған кәсіпкер азаматтар да 
жоқ емес. Мәселен, Марқак�лдің 
Қарой ауылының тумасы, қазір 
Алматыда тұратын кәсіпкер Жо-
март Сайболатовтың �з ауылын 
қайта түлету үшін жылқы және 
қаз шаруашылығын ашпақ ойы 
бар. «Алатаудың баурайында тұр-
сақ та, туған жеріміз – Алта йы-
мыз дан кіндігіміз үзілген жоқ. 
Қа ройдың жазы – салқын, қы-
сы – жылы. Суы мол, ш�бі қалың. 
Жыл қы �сіруге �те қолайлы. Қа-
ройдың маңында бұлақ к�п. Сол 
бұлақтарды б�геп, шағын су қой-
масын жасап, қаз �сіруге де бо-
лады. Жазы жаңбырлы. Егін егуге 
де болады. Бұл жақта бал арасын 
�сіруге де мүмкіндік бар. Қарой 
�ңірінде 40-тан астам гүл гүлдейді. 
Bртүрлі ш�птен неге бал жина-
масқа? Мұнда ағылшын тұқымды 
жылқыларды да �сіруге болады. 
;зім Қаройға 40-50 ағылшын 
тұқымды биелерді әкелсем бе де-
ген ойым бар. Қазір Ертіс жаға-
сын дағы Боран ауылында қаз 
�сі ріп отырмын. Соны ақырын дап 
туған ауылыма к�шірсем бе деген 
жоспарым бар», – дейді кәсіпкер.

Осы ауылдың тағы бір тумасы 
Нәсимолда Бакин Қаройды жан-

дан дыру үшін алматылық доста-
рымен бірлесіп, марал шаруашы-
лығын ашқысы келетінін айтады. 
Bрине, шаруашылық ашылса, бі-
ріншіден, ауылдың бірнеше тұр-
ғыны жұмыспен қамтылып, екін-
шіден, мемлекетке де салық түсе-
тіні анық. «Жұрт Катонқа ра ғайға 
не үшін барады? Бұғының мүйізіне 
түсу үшін, емделу үшін ба рады. 
Катон мен біздің Мар қа к�лдің 
табиғаты бірдей. Осындай ем деу 
орнын неге Марқак�лде аш пасқа? 
Биыл жазда елге кел генде Мар-
қак�лдің сай-саласын асықпай 
аралап шықтым. Сонда кезінде 
Марқак�лдің бүкіл сов хоздары 
жыл қысын бағып, егін ек кен құ-
нарлы жерлердің қарау с ыз, ен 
жатқанын байқадым. Бірақ сол 
жерлердің бәрін совхоз тара ған-
нан кейін ауылдың адам дары ұзақ 
жылға жалға алған. ;здері бая ғыда 
қалаға, ;скеменге к�шіп кеткен. 
Жерді сұрасаң, «менікі» деп шыға 
келеді. ;здері не мал ұс тап отыр-
ған жоқ, не ш� бін ша уып отыр ған 
жоқ. Мем ле кет со ның бәріне ин-
вентариза ция жа сап, кім нің жерді 
пайда ланып, кім  нің пайдаланбай 
отыр ғанын анықтаса, жерді дұрыс 
пайда лан бай жүрген тұрғындар 
Үкіметке қа йтарып берсе. Ауылға 
к�мек те семіз, марал шаруашы-
лығын да мы тамыз деп отырған 
іс кер жігіт терге айдаладан емес, 
сұраған жер   лерін беруге к� мек -
тессе ж�н болар еді. Мәселен, 
ал ма тылық жі  гіт тер марал шаруа-
шы лығын Қал   жыр �зенінің ма ңы-
нан ашқы сы келеді. Жер мә селесі 
ше шілсе, жігіттер іске кі рі суге 
әзір», – дейді ол.

Азамат ҚАСЫМ,
Шығыс Қазақстан облысы

ШЫМКЕНТТІКТЕР ҮЙІН КҮЗЕТІП ОТЫР
Шымкент �аласында�ы Асар-2 ша�ынаудан т�р�ын дары 

�рей �стінде отыр. Енді �айтсін, �ры атаулы осы Асар да 
ж�ретіндей. "а�тар айыны� �зінде 11 �йді тонап кеткен. 
Б�л – ресми тіркелгені. Ал арызданба�аны �аншама... 
Т�р�ындар �рыларды� к�ндіз де, т�нде де жоры��а шы�а 
беретінін айтады. Бірнеше жылдан бері созылып келе 
жат�ан б�л �ылмысты� беті �айтар емес. Бірде-бір к�дікті 
�сталмапты. Полицейден �айран болма�ан со� ашын�ан 
ж�рт енді елді мекенді �здері к�зетуге кіріскен. 

ШЕКАРАДАҒЫ МАРҚАКӨЛ 
ЖЕКЕ АУДАН БОЛА МА?

«Марқак�л – мал шаруашылығы на қолайлы 
аудан. �сіресе, қой, жылқы �сіруге. Кезінде Қаба 
сов хозында асылтұқымды жыл қылар к�п болды. 

Марқак�лдің ш�бі шүйгін. Марал �сіруге де 
бо лады. Марқак�лдің ұшқыш ба лығы (ускуч) �з 
алдына, Қара Ер тістің бойы балық шаруашы-

лығын �ркендетуге сұранып-ақ тұр.



Т�рт жылда бір �тетін биыл�ы а� 
Олимпиада ойындарында �зге елді� 
намысын �ор�ап ж�рген т�рт �аза� 
спортшысы барын білдік. Оны� �шеуі 
– �ытай, біреуі – Беларусь атынан сын�а 
т�сіп жатыр.   

Абылайхан ЖҰМАШ

Алдымен жарыс қожайындары саналатын 
Қытай құрамасының сапында бақ сынап 
жатқан үш қандасымызға тоқталайық. 
Бүгінге дейін Бейжіңде коньки спортынан 
– Ақнар Ардаққызы, шаңғы спортынан – 
Баян Жалын және Қадыс Беделхан жарыс 
жолына шығып үлгерді. 

Бәрінен бұрын мұз үстінде желдей 
жүйткіп, к%пшілікті %нерімен тәнті еткен 
конькиші Ақнар қазақстандықтардың 
ерекше ықыласына б%ленгенін айта кетейік. 
Бір қызығы, Шыңжаң %лкесі Құтыби ауданы 
Тасбаспалдақ ауылының тумасы бастапқыда 
шорт-трекпен айналысыпты. Кейін бұл спорт 
түрінен  Қытай ішіндегі бәсекелестік тым 
жоғары болған соң 2018 жылы конькиге 
ауысқан. Алты айдан соң Хельсинкиде %ткен 
жастар арасындағы әлем кубогында 1 500 
метрде күміс медальды мойнына тақты. 2019 
жылы конькиден алғаш рет Қытай чем-
пи онатына қатысып, 5 000 метрде алтын, 3 
000 метрде күміс медаль иегері атанды. 2020 
жылы т%рт құрлық чемпионатының масс-
старт жарысында т%ртінші, 3 мың метрге 
жарыста алтыншы орыннан к%рінді.  Оның 
конькимен жүгіруде Олимпиадаға дейін 
жетуіне бапкері Синь Цяшань әсер еткені к%п 
айтылады. Қытайдың қысқы Олимпиададағы 
алғашқы чемпионы Ян Янды кезінде осы 
бапкер жаттықтырған. 

Конькимен жүгіруден Қытай құрамасы-
ның мүшесі Ақнар Ардаққызы Qazsport 
арнасының тілшілеріне берген сұхбатында 
«Мені қолдап жатқандарыңызға ерекше 
алғысымды білдіремін», – деп қазақстандық-
тарға сәлемін де жолдады. Ол сондай-ақ бұл 
Олимпиадада жүлде жайлы ойламайтынын, 
жарысқа қатысып, %з нәтижесін жақсартуды, 
мықты спортшылармен сынға түсіп, мол 
тәжірибе жинауды мақсат тұтатынын айтты. 

22 жастағы спортшы қыз Олимпиада 
ойын дарында 2 қашықтықта сынға түсті. 5 
ақпанда 3 000 метр қашықта германиялық 49 
жастағы Клаудия Пехштейнмен бірге жарыс 
жолына шығып, мәре сызығын тәжірибелі 
қарсыласынан бұрын кесті. Алайда ол жал-
пы командалық есепте 17-орынға тұрақтады. 
Бұл қашықтықта қазақстандық конькиші 
Надежда Морозова жарысты 13-орынмен 
аяқтады. 

Ақнар мұндай ірі жарысқа алғаш рет қа-
ты сып отыр. Ал Пехштейн үшін бұл – тоғы-
зын шы Олимпиада. Германия конькишісі 
1994 жылы Лиллехамерде, 1998 жылы Нага-
нода Олимпиада чемпионы болған кезде 
Ақнар дүниеге келмеген еді. Енді қазақтың 
қаршадай қызы 10 ақпанда 5 000 метр қашық-
тықта бақ сынайды. 

Қытай құрамасында Олимпиадаға қа-
тысқан шаңғышы Баян Жалынқызы Шың-
жаң %лкесі Алтай аймағы Жеменей ау-
данында дүниеге келген. Қытай бірін-
шілік терінің жарыстарына қатысып, 
бірнеше рет жеңімпаз атанған. 2020 жылы 
Дрезденде %ткен әлем кубогында 9-орын 
алған. Кейін Қытай ұлттық құрамасының 
мүшелігіне %ткен. Былтыр шаңғы жарысы-
нан Германия ның Оберстдорф қаласында 
%ткен әлем чемпио натында бақ сынап,  
коман далық жарыста 13-орын, 10 ша-
қырымға жекелей жарыста 38-орынды 
иеленген. 

Олимпиадаға үш жыл бойы Норвегияда 
дайындалған Баян Бейжіңде 15 шақырымдық 
скиатлон финалына қатысып, 46-орынға ие 
болды. Ал бұл сында еліміздің намысын 
қорғаған шаңғышыларымыз Ксения Шалы-
гина – 48, Ангелина Шурыга – 49, Валерия 
Тюленева – 51, Надежда Степашкина 
58-орыннан к%рінді.  Енді Баян еркін стиль-
дегі спринт жарысының іріктеу кезеңіне 
қатысады. 

Тағы бір шаңғышы қандасымыз Қадыс 
Беделхан 1999 жылы 3 қаңтарда Шыңжаң 
%лкесі Санжы облысында дүниеге келген. 
Қытай біріншілігінің жеңімпазы. 2017 
жылдан бері Қытай ұлттық құрамасының 
үздік спортшыларының бірі саналады. 
Спортшының үлкен жарыстардағы дебюті 
2018 жылы Контиолахтидегі FIS турнирінде 
%ткен. Сол кезде 15 шақырымдық жарыста 
69-орын алды. Ал былтыр 50 шақырымға ер-
кін жүріспен жарыста Қытай ұлттық чем-
пионатында топ жарған. 

Спортшы Бейжің Олимпидасында ерлер 
арасында %ткен 30 шақырымдық скиатлон 
жарысында мәре сызығын 50-ші болып кесті. 

Қазақстан атынан бұл сынға екі шаңғышы 
түскен болатын. Виталий Пухкалов т%рт жыл 
бұрынғы нәтижесін қайталап, 32-орынға 
тұрақтады. Ал екінші спортшымыз Евгений 
Величко жарысты аяқтай алған жоқ. 

Байрақты бәсекеде Беларусь құрамасы-
ның атынан жарысқа қатысқан Динара 
Jлімбекованы бірі білсе, бірі біле бермейді. 
Естеріңізде болса, Динара осыдан т%рт жыл 
бұрын Оңтүстік Кореяның Пхенчан қала-
сында %ткен Олимпиада ойындарында чем-
пион атанған болатын. Онда ол чемпиондық 
атаққа биатлоннан әйелдер арасындағы 4х6 
шақырымдық эстафеталық жарыста қол 
жеткізген. Сол тұста Беларусь құрамасында 
Динара Jлімбековамен бірге Надежда 
Скардино, Ирина Кривко және Дарья 
Домрачева есімді спортшылар %нер к%рсетті. 

Jлімбекованың әкесі – қазақ, шешесі – 
беларусь ұлтынан. 1996 жылы 5 қаңтарда 
Қара ғанды қаласының іргесіндегі Абай ау-
данында дүниеге келген спортшы үш жасында 
Беларусь еліне қоныс аударды. Кішкен-
тайынан би, музыка үйірмелеріне қатысқан. 

Кейін денешынықтыру мұғалімінің кеңесі-
мен шаңғы үйірмесіне барып, кейін %мірін 
биатлон спортына арнаған. 

Күні кеше биатлоннан сынға түскен қазақ 
қызы Бейжің Олимпиадасында 15 шақырым-
дық жекелей сында 5-орын алды. Бірақ із 
кесу жарысына жолдама алған 60 спортшы-
ның қатарына енді. Демек, оның алдағы 
уақытта медальға таласуға мүмкіндігі бар. 

Біз, Бейжің т%рінде %зге елдің атынан 
сынға түсіп жүрген т%рт қандасымызға да 
сәттілік тілейміз. Jлемдік додада қазақстан-
дық спортшылармен қатар к%рші елдегі 
«жақындарымыздың» да жолына үмітпен 
қараймыз. 
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Бейжіңде сынға түскен қазақтар

Іріктеуден өте алмады

Бейжі�де �тіп жат�ан �ыс�ы Олимпиадада �аза�станды� 
ша��ышылар жарыс жолына шы�ты. Ж�лдеден дәмелі 
болмаса� та жа�сы нәтиже к�ттік. Спортшылар �мітті а�тамады.

Шаңғышылар 
«жолды» кінәлап жүр

Допты хоккейден жо�ары лига ко-
мандалары арасында б�кілресейлік 
жарыста �нер к�рсететін «А�жайы�» �з 
айдынында «СКА-Свердловск» коман-
дасымен екінші ойын �ткізді. 

Бұл кездесуде де Николай Шавалдиннің 
шәкірттері айқын басымдық к%рсетіп, 6:1 
есебімен жеңіске жетті. Ойын барысында екі 
рет мергендік танытқан ресейлік легионер 
Максим Пахомов биылғы маусымда соққан 
гол санын 30-ға жеткізді.  Сондай-ақ команда 
капитаны Максим Nтебалиев қос голдың 
авторы атанды. Ресейліктер Сергей Башаев 
пен Александр Слугин қарсыластың қақпа-
сына бір-бір доптан енгізді. Қонақтардан 
Алексей Снегирев қана гол соға алды.

Осы ойыннан кейін 27 ұпай жинаған 
оралдық клуб үшінші топта т%ртінші орынға 
к%терілді. 

Айта кетейік, «Ақжайық» келесі ойынын 
Орал да 11-12 ақпанда негізгі қарсыластары-
ның бірі «Маяк» (Краснотурьинск) коман-
дасына қарсы %ткізеді. 

9білмансұр ЖАСАН

Допты хоккей: 
«Ақжайық» жеңіске жетті

�аза�стан футзал �/рама сы Еуропада�ы �здік команда-
ларды� арасында�ы орнын са�тап �алды. 

Еуро-2022 додасында ширек финалда Украина құрамасынан 
жеңілген қазақстандықтардың еншісінде 2 363,187 ұпай бар және 
рейтингте т%ртінші орында тұр. 

Жаңартылған рейтингіде бірінші орында жуырда Нидерландта 
%ткен турнирде Еуропа чемпионы атанған португалиялықтар тұр. 
Олардан кейін Еуро-2022 финалында Португалиядан жеңілген Ресей 
құрамасы жайғасқан. Үздік үштікті қола жүлдеге қол жеткізген Испания 
түйіндеп тұр. 

9білмансұр ЖАСАН

Үздік төрттіктеміз

8 а�панда Бейжі�дегі 
Олим  пиада ойындарында 
�аза� станды� спортшылар �ш 
спорт т�рінен ба� сынады. 

Nкінішке қарай, шаңғышы-
ларымыз еркін стильдегі жекелей 
спринтте т%мен нәтиже к%рсетіп, 
іріктеуден %те алмады. 

Биатлоншы Владислав Киреев 
жақсы %нер к%рсетті. Ол жекелей 
жарыста үздік 25 биатлоны тізіміне 

енді. Сонымен қатар барлық ны-
са н аны дәл к%здеген екі спортшы-
ның бірі атанды. Алайда ол мәреге 
жеңімпаздан т%рт минутқа кешігіп 
келді. Ал Александр Мухин т%рт 
рет мүлт кетіп, топ-50 қатарына да 
ене алмады. 

Конькимен жүгіруде Дмитрий 
Морозов жарысты 18-орынмен 
аяқтады. 

А.ЖАСАНҰЛЫ

 Спринтерлік қашықтықта ер-
лер арасында ел намысын Евгений 
Величко мен Виталий Пухкало 
қорғады. 90 үміткердің арасынан 
30 шаңғышы финалдық кезеңге 
жолдама алатын. Осы отыздықтан 
к%ріну былай тұрсын, жігіттер мәре 
сызығын 64-65-ші болып қатар 
кесті. Ал жарыстан соң пікір айт-
қан ұлттық құрама мүшесі Виталий 
Пухкало жеңілісі үшін «жолдарды» 
кінәлады. 

– Жақсы нәтиже к%рсету үшін 
үнемі жарыстарға шығып, жоғары 
сапалы трассаларда жаттығу керек. 

Біздің елде ондай жолдар жоқ, – 
деді ол.

Қыздар арасындағы спринтер-
лік жарыста қыздарымыз да ұтыл-
ды. Ең үздік нәтиже к%рсеткен 
Надежда Степашкина 51-%ші 
болып келді. Ұлттық құрама мүшесі 
Надежда Степашкина «демалудың 
қиын» болғанын айтып, ақталған. 

– Мен үшін бұл трасса %те ауыр 
болды. Nйткені ол тым биік. 
Демалу қиын болды. Бірақ бұл 
жарыс маған ұнады. Атмосферасы 
жақсы. Қол жеткізген нәтижем 
жаман емес, – деген спортшы.

Мадияр Т>ЛЕУ

Бәрінен бұрын мұз үстінде желдей жүйткіп, к�пшілікті 
�нерімен тәнті еткен конькиші Ақнар қазақстандықтардың 
ерекше ықыласына б�ленгенін айта кетейік. Бір қызығы, 
Шыңжаң �лкесі Құтыби ауданы Тасбаспалдақ ауылының 
тумасы бастапқыда шорт-трекпен айналысыпты.
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